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SKUPŠČINA ZVEZE ŠTUDENTOV LJUBLJANSKIH VISOKOŠOLSKIH ZAVODOV

Objavljamo spremembe in dopolnitve teksta resolucije, fci so jo sprejeli na skupščini
zveze študentov ljubljanskih visokošoskih zavodov »kot osnovo za poenotenje najraz-
iičnejših pogledov na rezultate dosedanjih reformiranih posegov, ker je to poenotenje
prvi pogoj za uspešnost nadaljnjega uvajanja reforme.
Istočasno tudi objavljamo nekaj važnejših misli iz daljših diskusij rektorja Ijubljanske
univerze tovariša inž. Alberta Strune, sekretarja UK ZKS tovariša inž. Marka Bulca,
študentov Orešnika in Branka ter celotno diskusijo Rastka Močnika.

(te določitve v predlogu resolucije ni
bilo!), da bi se ustanovili pri Univerzi
in pri vseh fakultetah samostojni referati,
katerih dolžnost bi bila zasledovanje soci-
alno kadrovskega položaja študenta.

Druga: Prvotni sklep, ki je bil v pred-
logu resolucije, da institucija samopomoči
v današnji obliki ni več primerna in se

zato ukine, spremenjen v toliko, »da insti-
tucija samopomoči v današnji obliki ni
več umestna, zato se skupščina odloča, da
preda fakultetnim skupščinam v presojo,
da se odločijo, ali bodo vsaka zase zbirale
in v kakšni višini sredstva za sklad sa-
mopomoči.

T. V.

Spremembe in dopolnitve teksta
resolucije

IIKJ. ALBERT STRUNA, rektor Ijubljanske
univerze

V prvem poglavju resolucije Samo-
upravljanje — osnova angažmaja je zadnji
stavek v tretjem odstavku dopolnjen in
se pravilno glasi:

»študent je bistveno zainteresiran za
pogoje na fakulteti, za modemizacijo štu-
dija, za sodelovanje pri izvajanju reelek-
cije, za pogoje v študentskem domu itd.«

V drugem poglavju resolucije Reforma
na začetku poti je prišlo do večjih spre-
memb. Tako se dopolnjena točka v četr-
tem odstavku pravilno glasi:

»4. znanje večine diplomiranih je v
glavnem informativnega značaja; kar pa
nikakor ne pomeni premajhne obremenje-
nosti študentov, nasprotno; ta obremeni-
tev je prevelika, ker je nesmotma. Zapo-
stavljanje fundamentalnih študijev pome-
ni razvrednotenje univerze;«

Skoraj popolnoma pa so spremenjeni,
oziroma drugače ali natančneje formuli-
rani očitni vzroki, ki jih danes lahko na
osnovi določenih izkušenj ugotavljamo,
da izhajajo iz reformiranih aktov in da je
rezultat reforme neadekvaten materialnim
naložbam, predvsem pa naporom, ki so
v to vloženi. Popravki sa vnešeni od osme-
ga odstavka naprej v drugem poglavju
resolucije.

— v še vedno prenizkih materialnih in
finančnih sredstvih, ki niso zadovoljila ma-
terialnih potreb (to velja posebej še za
umetniške akademije);

— v neizgrajenem sistemu materialne
oskrbe študentov;

— v dejstvu, da je bilo premalo storje-
nega v pogledu stimuliranja študija,
dviga aktivnosti študentov na višji nivo,
interizivnejšega dela in afirmiranja v iz-
grajevanju družbenega ugleda tistih, ki do-
segajo uspehe pri študiju;

— v premajhni odgovornosti velikega
števila študentov, ki v primeri z ostalimi
kolegi pač nimajo opravičila za svoje_ ne
uspehe pri študiju;

— v občutnem prepadu med znanjem,
pridobljenim v srednji šoli, in med za-
htevami univerzitetnega študija;

— v pomanjkljivem poznavanju prak-
se, za katero in v imenu katere se organi-
zira sistem visokega šolstva. Univerzitetni
učitelji so sposobni sami prevzeti odgovor-
nost v pogledu formiranja profila diplo-
manta. Zato bi bilo prav, da prepustimo
odločitev, recimo o tem, ali bodo nekje
ohranili stopenjski študij ali ne, samim fa-
kultetam.

V sklop teh problemov se navezuje po-
treba po organizaciji sistema permanent-
nega šolanja;

Drugi odstavek »študijskih kriterijev«
se ob dopolnilnem zadnjem stavku glasi
takole:

»S tem pa je povezano nadaljnje izpo-
polnjevanje seminarskega dela, ki edino
nudi možnost, da se ^tudent afirmira pre-
ko svojega dela — študija. Smatramo, da
je možnost organiziranja seminarskega na-
čina študija v večini primerov večja, kot
pa to kaže realizacija.

Menimo, da bi lahko s tesnejšim so-
delovanjem z učitelji, posebno pa asisten-
ti, pri organizaciji seminarjev dosegli več-
je uspehe.

UG ZŠJ je svoje stališče do aktualne-
ga problema reelekcije izpopolnil s tek-
stom, vzetim iz referata, ki ga je imel na
skupščini Jaroslav Mihelač:

»Naše stališče v pogledu akutnega pro-
blema selekcije je v naslednjem. Problem
je treba začeti reševati že v srednji šoli
in sicer na te načine:

1. učni program srednjih šol je treba
približati in prilagoditi zahtevam uni-
verze,

2. uvesti je treba več oblik usmerjeva-
nja dijakov v bodoče poklice. Tu mislimo
predvsem na razne interesne dejavnosti,
izdajanje primernih publikacij, usta-
navljanje raznih krožkov, seznanjanje di-
jakov z načinom študija na univerzi ter
s študijskimi programi posameznih fakul-
tet.

Vse to bi bilo treba uvesti najkasneje
v zadnjih dveh Ietnikih srednjih šol in
to pomeni nujno potrebno modernizacijo
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sistema srednjega šolstva, pri čemer mora
pomembno vlogo odigrati univerza. Druga
faza naj bi bila v obdobju med končano
maturo in vpisom na ustrezno fakulteto.
Tu bi morale imeti b îstveno vlogo poklic-
ne svetovalnice, po drugi strani pa tudi
že fakultete. Naš predlog za to drugo fa-
zo je: pred vpisom na ustrezno fakulteto
bi bilo treba kandidate preskusiti pred-
vsem iz področij, ki jih bodo pri študiju
srečali. To bi bilo izvedljivo s sistemom
izpitov, ki pa ne bi bili selektivnega, tem-
več usmerjevalnega značaja. Po končanem
izpitu, ki ne bi smel trajati formalno dve
uri, temveč realno potreben čas za spo-

Moje pripombe ne bodo zadevale vpra-
šanj načelno, ne bodo nekakšne deklara-
cije, ne bodo nič uradnega — če smem
tako reči — bodo pač moji osebni vtisi
in morda tudi moji osebni nasveti o za-
devah, ki so najbolj problematične. Imam
rahel vtis in pomislek, da je število na-
log, štirina nalog, ki so pred nami in va-
mi, da so velike in zelo pomembno je, da
se te naloge začenjajo z znanimi beseda-
mi treba je, treba je in zopet treba je. To
poznam iz prakse, da je teh »treba« ve-
liko preveč, da bi se jih lahko le nekaj
oziroma delno izpolnilo, ali pa tako malo
— oprostite — da se nikjer nič ne pozna.
Oprostite, da vključim v ta svoja mnenja

Prav tako pomembno se mi zdi vpra-
šanje študentskega naselja, discipline in
vseh z disciplino povezanih težav. Tu ©••
dim tudi dokaz, da ste navedli vprašanje,
ki ga je treba dokončno in za vselej re-
šiti. Priporočam, da bi se vseh teh vpra-
šanj lotili z vso energičnostjo in jih tudi)
dokončno rešili.

Dovolite mi še nekaj mojih pogledov
oziroma mojih informacij o tej zloglasni
reformi, ki je tako prav prišla, da lahko
dokazuje neuspehe. Ampak ne pozabite,
da je bila majhna produktivnost na uni-
verzah že zdavnaj znana in da ni bil kak-
šen nov izum. Niti ni dosežek, ali pa po-
sledica tako imenovane reforme. Mi smo
ze leta 1958 ugotovili, da traja štiriletni

TRIBUNA — Foto: Tine Križnar

znanje kandidata, bi se kandidatu sveto-
valo, ali naj se vpiše na določeno fakul-
teto ali naj. raje izbere drugo, kjer bo nje-
gov študijski uspeh uspešnejši. Te preiz-
kušnje nikakor ne bi smele biti selek-
tivne; če bi kandidat kljub temu, da ni
pokazal zadovoljive sposobnosti za to vr-
sto študija, želel na tej fakulteti študirati,
mu tega ne bi smeli onemogočiti.

Pri tej drugi fazi pa pridemo do nove-
ga problema, ki se ga običajno ustrašimo.
Stroški! Res, v zvezi s tem bi nastali
s tem precejšnji stroški. Toda če primer-
jamo veliko družbeno škodo, ki nastaja za-
radi velikih odstotkov osipa, so ti stroški
neprimerno manjši.

Tretja faza je izključno interno fakul-
tetnega značaja, tu mislimo predvsem na
precizno izdelan program kolokvijev po
določenem sistemu, v prvem pa tudi v
drugem semestru. V prvem semestru bi
po določenem programu študentje oprav-
Ijali kolokvije, ki ne bi bili selektivnega
značaja, temveč bi študentom predvsem
pokazali njihov dosedanji uspeh in jih
spodbudili k nadaljnjemu še uspešnejše-
mu študiju. V drugem semestru pa bi štu-
dentje opravljali kolokvije iz ključnih
predmetov, ki bi bili selektivnega značaja,
kar pomeni, da bi ti kolokviji izločili vse
tiste, ki so se iz kakršnih koli neresnih
vzrokov in namenov vpisali na določeno
fakulteto.

Zadnji stavek (v prvem odstavku na še-
sti strani) se z vrinjenim stavkom »kakrš-
na je bila prakticirana v lanskem letu«
pravilno glasi:

»Smatramo namreč, da metoda politič-
nega pritiska na štipenditorja, kakršna je
bila prakticirana v lanskem letu, ni pri-
meren način za permanentno reševanje
socialno materialnega položaja študentov.«

Drugi odstavek (šesta stran): »Načelno
ne nasprotujemo razpisovanju kreditov s
strani delovnih organizacij, v kolikor so
ti krediti brez negativnih konsekvenc za
posameznika in skupnost«, je dopolnjen
z naslednjim tekstom: »To se pravi, če
dopolnjujejo, ne pa nadomeščajo osnovni
znesek štipendije.«

Pri vprašanju posojil sta nastali dve
večji spremembi.

Prva: »— da se podpirajo napori taj-
nistva univerze in \iniverzitetnega sveta

nekaj tiste spontane filozofije, kakor je
bila imenovana.

Rad bi vam povedal, da ima tudi teh-
nika svojo spontano filozofijo in ta tehni-
ška filozofija pa nahaja svoj poudarek
vselej in povsod v najbolfšem izkoristku,
»eta« mu pravimo pri nas na fakulteti za
strojništvo in ta eta naj velja za človeka
in za stroj. Kako naj dosežemo najboljši
uspeh pri delu, pri sebi in pri stroju. To
je v knjigah na široko razpravljano in
morda teh knjig osebno nisem videl toli-
ko, kolikor sem se naučil pri uspehih in
neuspehih, to vem iz izkušenj. Zato mi
dovolite, da vam svetujem; v praksi, npr.
v tehniki je tako, da pri širini in veli-
kemu številu nalog vselej delamo tako, da
zagrabimo najvažnejše in tisto dokončno
rešimo, da je enkrat za vselej rešeno.
V vašem primeru je pri tej širini in pri
številu nalog, ki ste si jih zadali, prav ve-
lik poudarek dajal svetu leiniku. Ker pa
smo o tem že preveč govorili, ne bi hotel
poudarjati, da se mi zdi v vaši resoluciji
tista stilizacija nekoliko enostranska in
da se s prispevkom diskusij niti popol-
noma ne ujema. To je vseeno — vsaj za-
me. Vam pa bi priporočil, da bi se res
najbolj energično posvetili rešitvi tega
vprašanja in bi potem, kakor je to v prak-
si, v tehniki in v življenju velikokrat ce~
la vrsta ostalih nalog kar samodejno po-
stala rešena. Teh pa ne bi bilo toliko, če
bi bila ta osnova res prav rešena.

redni študij po načrtu v resnici na raztič-
nih fakultetah različno, toda najmanj
povprečno 7 do 10 let. Vzroki so takrat
kazali, da je na fakultetah preveč teorije
in da se šolajo strokovnjaki splošnega ti-
pa. Potem se je zaradi tega teorija črtala,
pa so se uvedli, morda ne povsod — ne-
kje v povprečju to velja — predmeti spe~
cialnega značaja, strokovni predmeti. Ta-
ko imam podatek, da se je na neki fakul-
teti od 94 odstotkov teoretičnih predmetov
ta odstotek zmanjšcd na 48 odstotkov, če
je bilo to prav — pustimo — vsekakor
se je to zgodilo. Potem pa smo leta 1960
doživeli velike spremembe, ki so se ime-
novale ekspanzija visokih šol, višjih šol,
stopenjski študij in po štiriletnihi zkuš-
njah je to stanje postalo delikatno in je
za nekaj časa konzervirano zaradi tega,
ker so statuti tudi že konzervirani.

V razpravah o reformi je vselej in ved-
no bila samo poudarjena prva stopnja in
ta neštudiosno prevzeta prva stopnja.
Imel sem prilošnost, da sem moral pove^
dati, da prve stopnje na Ijubljanskih teh-
niških fakultetah nikakor ni narekovalo
neko slepo nagnjenje k ubogljivosti ali
upoštevanje določenega pritiska. OdločU-
na je bUa prav gotovo skrb za razvoj in
napredek naše industrije, tako da bi šte-
vilčno in kakovostno ojačali visokokvalift'
cirani kader, da sta napredek in razvoj
industrije vezana na visokokvalificirani
kader, da ga pa v resnid potrebujemo,
mislim, da danes vemo bolj kot kdajkoli,
zato mislim, da smo to skrb pokazali pre-
pozno in da je to zakasnela ugotovitev.
Drugo vprašanje pa je, če nam je to se-
veda uspelo, ampak te skrbi nam naj ni-
hče ne zameri, kaj smo pa mogli in kaj
smo še lahko dokazali.

Kot rezultat bi omenil, da smo na sve-
tu uprave univerze 22. marca ugotovili sla-
be študijske uspehe. To zopet ni nič no-
vega, en mesec pred nami je isto ugoto-
vila skupščina zagrebškega vseučUišča.
Gre za x>sip, za zaostajanje, razmere diplo
miranih in vpisanih ne zadovoljuje, rezul-
tati pri izpitih so slabi in da veste, zagreb-
ška univerza s ponosom poudarja, da ni
v celoti prevzela, ali zelo malo, ali pa
sploh nič reforme študija. Kdo je potem
kriv, reforma verjetno ne.

(Nadaljevanje na 3. strani)
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Ing. MARKO BULC, sekretar UK ZKS
»Pri nas se postavlja vrsta konkret-

nih vprašanj — ki danes sicer tu niso bi-
la obravnauana — to je predvsem vpraša-
nje I. stopnje in višjih šol. Stališče uni-
verze je, da mora sleherna fakulteta, ne
zaradi odnosa Maribor-Zagreb, temveč
zaradi potreb naše družbe, na katere pa
morata enako odgovoriti Ljubljana in Ma-
ribor, ugotoviti, kakšen naj bo položaj
prve stopnje. Ni potrebno, da bi imeli pr-
vo stopnjo povsod, tam pa, kjer je, naj
bo dobra. Potem'je treba v tvornem od-
nosu z Mariborčani in ostalimi višjimi šo-
lami in fakultetami zunaj Slovenije ugo-
toviti, kakšen naj bo položaj višjih šol in
prve stopnje. To velja tudi za odnos med
prvo in drugo stopnjo, ker ne gre samo

za to, ali so izpitni pogoji potrebni ali ne,
ali je diploma potrebna ali ne, ampak gre
za njen položaj nasproti celotncga spleta
vprašanj, ki se postavljajo v zvezi s prvo
stopnjo in višjimi šolami nasploh. Pri
tem verjetno ni prav ugotavljati, kot več-
krat slišimo, da praksa potrebuje eno,
drugo pa ne, ker potrebuje prafcsa v re-
snici tako dobre strokovnjake prve stop-
nje kot strokovnjake druge stopnje. To je
predvsem odvisno od stopnje osveščenosti
in občutenosti potreb v naši praksi, v na-
šem gospodarstvu, za katerega pa vemo,
da je silno različno dojeto. Imamo vrsto
gospodarskih organizacij, ki ne . marajo
prvostopenjskega diplomanta, ker po nji-
hovih, dostikrat zelo primitiunih sklepih

oba zažirata plačilni fond neopravičeno,
skratka, naša praksa ima vsa mogoča sta-
lišča in bilo bi se najbrž pretirano zgo-
varjati, ko obravnavamo prvo stopnjo, sa-
mo na stališča nekaterih Ijudi v tej prak-
si. Prav zato mislim, da ne drži tista ugo*
tovitev v resoluciji, da so reformo povzro-
čili kadrovski referenti v naših delovnih
organizacijah, saj v resnici delovne orga-
nizacije takrat sploh niso imele kadrov-
skih referentov, ampak so jih dobile šele
v zadnjih dveh ali treh letih.«

»Še en faktor je, ki se mi zdi, da je
izredno potreben, ki pa smo ga na uni-
verzi že zaČeli izvajati in ki stoji pred na-
mi — to je problem kadrov. Ce je refor-
ma dosedaj kaj naredila, je to prav go-
tovo na področju kadrov. če smo se lah-
ko zadovoljili pred desetimi leti, da so na
uniuerzo prihajali vse mogoči profili ka-

drov in da habilitacija ni bila imperativ,
temveč da je bilo dostikrat strokovno zna-
nje zadostno, potem ta čas ta imperativ
postavlja nove nalbge. Menrm, da bo po-
trebno na novo postaviti problem kvanti-
tete, ker je na ljubljanski univerzi še
vedno obrnjena piramida, to se pravi, da
imamo več rednib profesorjev kot asisten-
tov. Takšen položaj pa je nemogoč. Drugo
dejstvo je, da je naš sestav relativno star
in da bo za profesorji, ki bodo odšli v po-
koj, precejšen vakuiun. Seveda se ob tem
zastavlja problem reelekcije in habilita-
cije, mogoče celo problem habilitacije v
prihodnje, za kar smo storili zelo malo,
oziroma skoraj nič. To potrjuje dejstvo,
da najdemo za vsako razpisano mesto
ustreznega strokovnjaka in da je rekruta-
cija iz proizvodnje ali minimabia ali pa
je skoraj ni.«
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Grešne misli o
enakopravnosti
naših narodov

«...v znamenitem francoskem leksiko-
nu Petit Larousse za leto 1965 žal še ved-
no ne srečamo niti Prešerna niti Cankar-
ja. Od Jugoslovanov so tu omenjeni (kot

književniki) samo Obradovic, Karadjid,
Gaj in Njegoš za 19. stoletja, pa še Stanko-
vic in Andrič za 20., stoletje. Njihova ime-
na zasledimo v poglavju Ars et letres, ki
je preglednica za umetnike vseh kultur-
nih narodov oziroma držav za vse čase ...«
(Tomaž Pavšič, Delo, torek, 27. aprila 1965).

Sram me je. Sram, da* sem Slovenec,
neznatni sin še bolj neznatnega naroda,
ki ga zdaj (prvič slišim) ne priznavajo ni-
ti za kulturnega. Sram me je, ker sem v
Prešernovih in Cankarjevih delih doslej na-
šel toliko vrednot, ki jih pa očitno nima-
ta — mi Slovenci si jih brez dvoma sarno
umišljamo, ker se želimo postavljati ob
kulturni bok drugih balkanskih narodov,
Srbov, Hrvatov. Ker nekoliko poznam tu-
di literarno zgodovino, se mi nehote vsi-
ljujeta dve podobi, ki ju prav tako neho-
te primerjam: Gaj in Cankar. Gaj kot
književnik in Cankar kot književnik. In
prva podoba se mi nezlobno razvodeni,
medtem ko se druga visoko vzpenja, pr-
va podoba me ne prepriča, ker Gaj kot
književnik ni napisal ničesar kvalitetnega,
Cankarja pa vendar prištevamo med evrop-
ske duhove njegovega časa. Ker Cankar je
napisal. ,., vsakdo ve, kaj je napisal, še
bolj pa vsakdo ve, kako je napisal. Zato
se mi ne zdi razumljivo, da Gaj, ki za
moje pojme vendar ni književnik, ampak
pravopisar in literarni organizator, zavze-
ma v francoskem leksikonu mesto enega
najboljših jugoslovanskih književnikov 19.
stoletja. To ni samo nepravilno, to je po-
niževalno.

Druga nehotena komparacija se mi vsi-
ljuje ob Prešernu in Njegošu. Nič mimam
proti Njegošu, tu je razpon znatno manj-
ši, skoraj da ga ni; cenim Gorski venec,
a nihče mi ne more ubraniti, da ne bi ce-
nil tudi Sonetnega venca. Zato se čudim,
da lahko Njegoš velja za enega največjih
pesnikov 19. stoletja, nima pa takšnih
kvalitet Prešeren, ki vendar Njegoša na
več načinov nadkriljuje. Enake kompara-
cije bi lahko izvedli tudi z ostalima avtor-
jema: Karadjic, Obradovic, Karadjic, koli-
kor vem, ni bil umetnik, ampak vse kaj
drugega, prav tako Obradovič. Toda brez
dvoma: Karadjič in Obradovid sta Srba

in ker sta Srba, je vsako nadaljnje razglab-
ljanje prenapeto.

Tomaž Pavšič na koncu svoje beležke
pravi, da se moramo Slovenci pobrigati,
da prideta Prešeren in Cankar v tako po-
membno publikacijo — toda kako se bo-
mo pobrigali: sedež jugoslovanske akade-
mije znanosti in umetnosti je v Beogra-
du in ta ustanova predlaga svoje velike
može v leksikone. Jugoslovanska akademi-
ja pa Prešerna in Cankarja brez dvoma
ne priznava, zato ju tudi ni predlagala.
Da ne bo nesporazuma: nič nimam pro-
ti temu, da je sedež akademije v Beo-
gradu, hočem pa na vsak način, da ta aka-
demija ne zavzema omalovažujočega odno-
sa do drugih narodov, ker s tem izgub-
lja svoj namen in podpira hegemonistične
težnje.

Ker sem za enakopravnost narodov,
ker smo vsi za enakopravnost narodov,
saj jo tudi deklariramo, me bolijo takš-
na hotena nesoglasja, ki nas počasi žrejo
in razdvajajo. Na zadnjem kongresu knji-
ževnikov v Titogradu je prišlo do škanda-
la ravno zato, ker posamezniki niso mogli
brzdati svojih narodnostno superiornih
teženj in so bili nekateri (kaj nekateri, ve-
čina) zavoljo tega prizadeti. A na takšnih
množičnih manifestacijah se narodnostna
trenja za čudo hitro in uspešno ublažijo,
medtem ko v vsakdanjih odnosih poganja-
jo globoke korenine.

Sem za to, da je srbohrvaščina tudi
uradni jezik v vojski, kadar pridem v Beo-
grad, zmeraj govorim srbski (»da me či-
tav svet razume«), zmeraj pa me zaboli,
kadar mi Srb na ljubljanskih ulicah oči-
ta, da nočem govoriti v njegovem jeziku.
Pri nas noben Srb nikoli ne govori slo-
vensko. Opisal bom. značilen dogodek, ki
se je pred določenim časom pripetil v re-
stavračiji Nebotičnika.

Dva Srba sta sedela pri mizi in sta bi-
la (brez zlobe) pijana. Ko sta poklicala
natakarja in ju ta ni razumel, kaj želita
pojesti, ker je natakar pač Slovenec, ga
je eden nahrulil:

»Ne pravi ti iz mene budalu, čoveče.
Ako ne razumeš srpski, zašto si onda ko-
nobar?«

Natakar se ni vznemiril, dostojanstveno
je pojasnil, da smo v Sloveniji in da ni
njegova dolžnost, govoriti srbski.

»što si kazao? Zapamti, čovek, nismo
ovde u Sloveniji, ovde je Srbija i ti treba
da govoriš srbski. Ovde je Srbija,« se je
ozrl naokoli in udaril po mizi, »i zašto vi,
ljudi, govorite slovenski? Treba da govo-
rite srpski.«

Natakar je vztrajal, dokler ga Srba ni-
sta začela psovati, nato je stopil po bliž-
njega miličnika, nastalo je majhno preri-
vanje, ki pa ga je kranjski hrust v uni-
formi kmalu ukrotil in oba vročekrvneža
spravil na hladno.

Ljudje so ostali tihi in zamišljeni.
Vsakdo je v tem dogodku odkril majh-

no resnico.
Ne vem, zakaj se po eni strani tako

trudimo, da bi okrepili sodelovanje na
kulturnem in gospodarskem področju, po
drugi strani pa se ločujemo ne le v vsak-
danjih odnosih, ampak tudi na najvišji
ravni. Obe vrsti prizadevanj si nasprotu-
jeta in se medsebojno izključujeta, tako
da ostajamo ves čas na neki mrtvi točki.

Prepričan pa sem, da so diskrimina-
cijske težnje le domena nekaterih posa-
meznikov, ki si našo narodno enakoprav-
nost tako ali drugače napačno razlagajo
ali pa se skušajo poveličati — zavoljo
manjvrednostnega kompleksa. Zato bo
prav, če take primere ostro obsodimo, ne
le mi, ki smo prizadeti, tudi oni, ki so
krivi. Potrebno je le nekoliko dobre volje
in — tveganja. Kajti vsak boj za integra-
cijo je tveganje — lahko nam očitajo, da
v resnici razdružujemo. Kaj je napisal
Cankar, ki ni toliko vreden kot Gaj, Nje-
goš, Obradovič in Karadjid?

Domovina, ti si kakor zdravje.
če bi vedel, kako malo bo včasih to

res, kolikokrat bo njemu tako draga brat-
ska ljubezen na tehtnici — ne bi najbrž
tega nikoli napisal. Pač, napisal bi. Zato,
ker je bil Cankar.

In tisti, v katerih je videl rešitev, so
ga zdaj izobčili.

Kolo se obrača.'
In to veliko pomeni.

Evald Flisar

Jubilejni
TV kiks

Kakor vsakih štirinajst dni(kakor vsa-
ko leto...), tako smo tudi v nedeljo,
2. maja, gledali na TV ekranih Mladinski
klub studia Ljubljana. Ta oddaja je, ka-

kor se je izrazil konferansje, »zelo posre-
čeno padala v čas med dvema prazniko-
ma, prvim majem in 20. obletnico osvo-
boditve«. Ustvarjalci (ali jih smemo tako
imenovati?) so najbrž menili, da jubilej
oddaji že vnaprej zagotavlja popoln
uspeh. Zal so se zmotili! To, kar smo vi-
deli v nedeljo, je bil popoln debakl, ki
so ga sestavljali dilentatizem, pomanjka-
nje okusa, nestrokovna in nedomiselna
napovedovalca in neiskrenost.

člane Mladinskega TV kluba je vodila
želja, da bi v enourno oddajo strpali
čim več »živih« zanimivosti in »Sivih«
spominov na 20. obletnico osvoboditve.
V ta namen so se potrudili in poiskali ce-
lo tri dekleta, ki so se rodile na dan zma-
ge, 9. maja 1945. O njihovem življenju, ki
bi utegnilo biti zanimivo, nismo izvedeli
ničesar. Prav tako niso povedale, kako sa-
me gledajo na dogodke pred dvajsetimi le-
ti. Ena je izjavila, da je srečna, ker se je
rodila skupaj s kolegicama (mislila je naj-
brž povedati, da je srečna, ker se je ro-
dila istega dne), vse tri pa so bile zado-
voljne: ena z osebnimi dohodki, ostali dve
pa nasploh. S tem je bil zadovoljen tudi
samozadovoljni napovedovalec.

Med ostale zanimivosti in spomine so
sodelavci kluba uvrstili tudi Bojana Ada-

miča, ki je vzbujal vsesplošno spoštova-
nje, posebej še zaradi svojega »mojstr-
stva«. Z globoko pieteto prežetemu kon-
feransjeju in vedoželjni mladini mojster
tudi ni pozabil razložiti, kako je prišel
do svojega mojstrskega naslova. Sploh pa
je Adamič suvereno obvladal celotno od-
dajo in edini prišel do izraza s svojimi
šalami (?).

Sodelovali so še: tovariša Smole in Be-
lopavlovič, dokumentarni film o sprejemu
osvoboditeljev v Ljubljani, major JLA, ki
je bil med osvoboditelji Ljubljane in tnla-
di Ijudje iz partizanskih krajev, ki so
jih reporterji skušali prisiliti, da bi se
spomnili dogodkov izpred dvajsetih let,
kar pa kljub dobri volji intervjuvancev
ni bilo mogoče, saj se je njihovo sta-
rostno povprečje gibalo okrog številke
dvajset.

Oddaja ne bi bila vredna večjih bese-
di, če ne bi bila jubilejna in posvečena
enemu največjih dogodkov svetovne zgo-
dovine v dvajsetem stoletju: koncu druge
svetovne vojne. že v osnovi je bila zgre-
šena. Postavili so jo v okvir nekakšnega
prisiljenega domačega praznika, v ne
vem katerem studiu »hiše« (ta izraz je
konferansje v želji po čim večji domačno-
sti večkrat ponosno uporabljal). Oddaja

naj bi prikazovala stanje in mlade Ijudi
po dvajsetih letih. Prikazala pa je brezkrv-
ne mlade obraze, ki so bili bolj dekora-
cije mojstra Adamiča, kakor pa živi in
mladi Ijudje pri dvajsetih letih. Zelo zna-
čilna za malomeščansko familiaren ton od-
daje se mi zdita dva prizora, ki ju je ujela
kamera mimogrede. Prvi: mojster Ada-
mič ponuja TV pecivo mladim Ijudem
okrog sebe, češ, ne »ženirajte« se, čeprav
nastopatc na televiziji, in drugi prizor:
isti mojster galantno pokloni dve rošici
dvema poleg sebe sedečima dekletoma.

Ne nasprotujem jubilejem, čeprav vsak
nosi v sebi značaj malikovalstva. Gre za
način, kako proslaviti nek jubilej, da se
proslavljanje ne bo sprevrglo v burko.
Kljub temu se moramo TV studiu zahva-
liti, da nam je omogočil videti zanimiv
dokumentarni Jilm, ki ga sicer ne bi. To
pa je tudi bila edina dobra točka enourne.
oddaje.

P. s.: Ljubljanska RTV bo morala po-
misliti tudi na svoj jubilej: jubilej TV
kiksov.

Peter Baloh
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Nekaj načel revolucioniranja f ilozof ske fakultete
V svojem prispevku bom skušal raz-

viti nekaj načel, to je temeljnih teoretič-
nih izhodišč, na katerih naj bi po mojem
mnenju zasnoval reformo filozofske fa-
kultete. Ta načela iščem v našem druž-
benem gibanju in v našem konceptu gra-
ditve družbe, saj mislim, da ne smemo
— in to velja danes bolj kot kdajkoli —
gledati univerze izolirano od celotnega
družbenega dogajanja; zato tudi uporab-
ljam v naslovu besedo »revolucioniranje«:
res moramo revolucionirati univerzo v
sklopu revolucioniranja celotne družbe;
to je tudi smisel in namen naše univer-
zitetne reforme. Vendar pa smd v teku re-
alizacije (vsaj doslej) nekako pozabili na
bistveni namen reforme in smo jo omejili
na nekatere zelo formalne in obrobne
spremembe. Nam pa gre za temeljni pre-
vrat filozofske fakultete, za preobrazbo, ki
ne bo v svojem formalizmu vzpostavljala
dualizma vsebine in oblike — zato govo-
rim o revolucioniranju, ki ga hočem v svo-
ji diskusiji načelno opredeliti.

Danes na Slovenskem večkrat slišimo,
da mora visokošolski študij upoštevati
ali izpolnjevati »potrebe prakse«. V tem
izrazu pojem prakse največkrat uporab-
ljajo v pomenu materialne produkcije,
včasih dodajo še kako drugo produkcijsko
sfero — vselej pa ostaja »praksa« v tem
izrazu prakticistično pojmovana; na ta
prakticizem kaže že to, da je odnos
med visoko šolo in »prakso« izrazito eno-
smeren in je v njem visoka šola izrecno
pasivna. Zagovorniki drugega stališča, ki
skušajo preseči to enosmernost, menijo,
da mora visoka šola res upoštevati potre-
be »prakse«, da pa jih mora s svoje stra-
ni tudi razvijati, vplivati nanjo.

Sicer različni stališči imata nekaj
skupnega: obe postavljata na eni strani
visoko šolo, fakulteto — na drugi strani
pa »prakso« ter nato iščeta med tema dve-
ma poloma neki določen odnos. Iz tega
sledi, da je fakulteta nekaj drugega kot
»praksa«, da delo na fakulteti ni »praksa«.

Prav gotovo se tu srečujemo z vulgar-
nim, prakticističnim pojmovanjem prak-
se; to pojmovanje pa je samo nasprotni
in opozicionalni pol nekemu drugemu

pojmovanju, ki pa ima »čisto« intelektu-
alno dejavnost za edino (humano) člove-
ško dejavnost. Vsebina obeh pojmovanj
je ista — pristajanje na delitev dela na
intelektualno in fizično — materialno —
le akcent je različen.

Ti dve pojmovanji (ki sta zrasli in se
razmahnili seveda vsako v svoji družbeni
klimi) sta bili osnova dvema koncepto-
ma univerze: eden izhaja iz prepričanja,
da je samo »čista« intelektualna dejav-
nost svobodna in koncipira univerzo kot
bivališče te edine svobode in kot kraj,
kjer iščejo resnico (Humboldtov koncept);
po drugem konceptu pa je namen univer-
ze, da priuči študenta določenih spretno-
sti, da ga strenira v tehnika. Cilj je v obeh
primerih dejavnost, ki jo z našega stališča
lahko označim za hudo osiromašeno:
prvi koncept vodi k izoliranemu »iskanju
resnice«, drugi pa k tehničnemu izvaja-
nju določenih funkcij.

Tako ne ena ne druga tradicionalna
koncepcija za nas ni sprejemljiva. Zani-
mivo pa je nekaj drugega: že prej smo
omenili, da ena koncepcija (tista, ki pra-
vi, da mora univerza tehnično usposab-
ljati za prakso) v svojih dveh inačicah
pojmuje fakulteto kot ancillo tiste druž-
bene sfere, v kateri je po njenem možna
edina resnična, konstitutivna, človeška de-
javnost — ali pa vzpostavlja prodajno-po-
trošni odnos med družbo in fakulteto.
Druga, »intelektualistična« koncepcija pa
izloča fakultetb iz nesvobodne družbe in
jo pojmuje kot kraj, kjer je po njenem
možna edina resnična, konstitutivna, člo-
veška dejavnost. — Prej smo rekli: vse-
bina je, ista, samo akcent je različen. Kaj
je isto? To, da obe koncepciji v vseh va-
riantah ločujeta univerzo, fakulteto od
družbe (pa naj jo postavljata pod ali nad
njo).

Ce pustimo zdaj koncepte ob strani in
pogledamo dejansko stanje, lahko ugoto-
vimo, da je zgodovinski položaj ljubljan-
ske filozofske fakultete res takšen, da je
ta filozofska fakulteta relativno precej izo-
lirana od družbenih prizadevanj in da da-
nes njen razvoj celo zaostaja za družbe-
nim razvojem; to trditev bi se dalo ute-

meljiti z vrsto koinkretnih analiz, tu naj
opozorim samo na eno dejstvo: študen-
tova dejavnost danes dejansko ni druž-
bena: angažma študentov v družbenih pro-
blemih, ki je v zadnjem letu postal pre-
cej številen in relativno intenziven, je imel
vseskozi ne-delaven značaj; ker se štu-
dent na temelju svoje osnovne dejavnosti,
svojega dela — študija ni mogel integri-
rati v družbo, se je skušal vključiti vanjo
onstran tega dela, zato je njegova integra-
cija lažna, njegov angažma abstrakten in
neefekten. Tako njegovo delo študenta ne
konstituira kot družbeno bitje, njegova
družbenost pa ni delovna in je zato laž-
na. — Studentov položaj torej na svoj na-
čin povzema izoliranost filozofske fakul-
tete.

Ugotovljeno izolacijo lahko najjedrna-
teje razložimo s tem, da razvoj integracij-
skih struktur na univerzi in na fakulteti
zaostaja za integracijskimi procesi v ce-
lotni družbi. To zastarelo strukturo fakul-
tete pa lahko revolucioniramo po mojem
mnenju samo z neprestanim uresničeva-
njem neposrednega družbenega karakter-
ja dela na fakulteti. Tako bo človek na
fakulteti neposredno uresničeval svojo
družbenost (prebijal bo torej dosedanjo
izoliranost), obenem pa bo temeljno revo-
lucioniral dejavnost znotraj same fakulte-
te (prebijal bo torej zasfarelo struktu-
ro). To revolucioniranje pa je možno sa-
mo po samoupravni poti, saj prav samo-
upravljanje vrača človeku neposredno
družbenost njegovega dela in to delo kon-
stituira kot celovito družbeno prakso. Sa-
moupravljanje je tako bistveni element
revolucioniranja fakultete, to »notranje«
prestrukturiranje fakultete pa je obe-
nem tudi njeno »zunanje« integriranje v
družbo.

če postavimo za temelj revolucionira-
nja fakultete izgrajevanje dela v družbe-
no prakso, se nam razrešijo tudi nekatera
danes napačno (zato nerešljivo) zastavlje-
na vprašanja; zelo na kratko bom skušal
pokazati aspekte, ki se mi odpirajo iz mo-
jega temeljnega stališča.

V tesni zvezi s pojmovanji, ki sem jih
kritiziral v prvem delu, je dilema, ali je

fakulteta prvenstvena raziskovalna insti-
tucija ali vzgojna (v smislu tehnično-ru-
tinskega usposabljanja). Delo na fakul-
teti (predavanje in študiranje) mora biti
praksa. Zato bi po mojem mnenju morali
danes vse večji poudarek dati temu, če-
mur pravijo Francozi »cours magistral«,
v katerem docent pred študenti reprodu-
cira svoja raziskovanja. S tem si študent-
je pridobijo metodo in se srečajo z vso
polnostjo raziskovalnega dela — in vsaka
praksa je razkrivanje. Informacij danes
ni treba razširjati ustno kot v srednjem
veku, informira se lahko vsakdo iz knjig
— zato je treba osebni kontakt med štu-
denti in docenti rezervirati za plodnejše
razpravljanje o nakopičenem znanju, za
njegovo sistemizacijo in praktično razisko-
valno uporabo. Zdi se mi, da bi morali
v tem smislu še naprej razvijati tehniko
diskusij o obveznem čtivu in tehniko semi-
narskib. nalog.

Poleg tega se študentje srečujejo z ra-
ziskovanjem in dobiva njihovo delo mak-
simalni značaj družbene prakse v tako
imenovanih delovnih grupah pod mentor-
stvom docenta. Pri tem lahko isti docent
sodeluje z več grupami. Vendar naj do-
cent pomaga predvsem pred bitko (izbira
predmeta, bibliografija, izdelava projek-
ta itd.), in med njo, ne pa, da se omeji
na oceno takrat, ko je bitka že izvoje-
vana (ali izgubljena). Tako teamsko delo
verjetno optimalno prebija metafizični ra-
cionalistični jez med učenjem in prakso.

Odnos med programom in predavanji,
ki je tudi ena od tem našega razgovora,
bi definiral takole: predavanje mora biti
1. vsestranska diskusija in kritika progra-
ma (to je tega, kar so morali študentje že
vnaprej prebrati); 2. pa mora biti preda-
vanje raziskovanje na temelju programa,
ki so ga študentje vnaprej preštudirali,
tako je predavanje v vsakem primeru
obogatitev programa, njegova negacija,
saj ga presega na kvalitativno novem in
višjem nivoju: program, to je študentovo
znanje, poznavanje osnovnih tehnik, preda-
vanje, to pa je raziskovanje, realizacija
znanja kot je tudi praksa.

Rastko Močnik

JANEZ BRANK, študent pravne fakultete
»Nobena družba, tudi naša ne — to

moramo predpostavljati — ni idealna. No-
bena družba ni brez pomanjkljivosti,
brez napak in brez protislovij, ki jih je tre-
ba odpravljati in se z njim ukvarjati.
S tem, da je tudi naša družba taka, si ver-
jetno nihče ne dela utvar. Razumljivo pa
je, da se s kritiziranjem napak in z nji-
hovim razkrinkavanjem najbolj, oziroma
v zelo veliki meri, ukvarjajo ravno mladi
ljudje, to je študentje (bodoči intelektual-
ci). če torej izhajamo iz tega stališča, da
so v naši družbi napake — in to naj bo
samo stališče, ne pa opravičilo — potem
moram povedati nekaj tudi o problemih,
ki nastajajo pri diskusijah o teh vpraša-
njih. •

Po mojem mnenju se pri obravnava-
nju najbolj aktualnih problemov pojavlja-
ta dve nasprotujoči si tendenci. Na eni stra-
ni pravzaprav diskusijo dušimo. če nek
študent, zaletav in mlad kakršen je, napi-
še dokaj oster polemičen članek o nekem
družbenem problemu, se bolj malo ukvar-
jamo s tem člankom, ampak mu hitro obe-
simo etiketo, da je sovražnik socializma in
družbe. Obdolžimo ga marsičesa zelo, zelo
hudega. In pri tem dostikrat postavljamo
popolnoma neumestno vprašanje za ali
proti socializmu. Pri tem smo marsikdaj
premalo kritični in premalo uvidevni do
njega. Kajti nemogoče je od dvajsetletni-
ka zahtevati, da bi vse natanko premislil.
Nepravilno pa je, da mu dajemo tako hu-
de obsodbe, kot jih marsikdaj obešamo.
To se je tudi pojavljalo v zadnjem easu
v zvezi s članki v »Tribuni«.

Močno dvomim, da tisti, ki pišejo v
»Tribuno«, (včasih res na preoster način
in z neustreznimi izrazi) imajo tako sla-
be namene, kot se jim očitajo.

Mislim, da imajo tisti, ki to trdijo,
prav toliko dokazov za svoje trditve, ka-
kor tisti — ali celo ti malo več — ki trdi-
jo, da v tem ni nič slabega in da gre prav-
zaprav za pravo konstruktivno diskusijo.
Namreč vprašanje, za ali proti socializ-

mu se mi zdi tesno povezano z vpraša-
njem konstruktivne in nekonstruktivne
kritike.

Pri obravnavanju družbenih problemov
zadenemo marsikdaj na zelo čuden odnos
predvsern med študenti komunisti. Nam-
reč še vedno mnogi med študenti — ko-
munisti mislijo, da je njihova osnovna na-
loga braniti in prikrivati napake in jih za-
govarjati. Takih je veliko in precej jih
poznam tudi osebno. Hočem razpravljati
le o tem, kam lahko tako mnenje pripe-
lje. Namreč, če študent, ki je poleg vsega
še komunist, ima za nujno in potrebno,
da proti drugim študentom, ki napake kri-
tizirajo, da te napake brani in zagovarja
ter jih ne priznava, takšen študent je lah-
ko s svojim mnenjem prav tako škodljiv,
kot so škodljivi tisti, ki menijo, da so tri-
bune v Študentskem naselju cirkus, na
katerem se lahko nakričiš po mili volji in
ploskaš tistemu, ki ti je pač všeč.

Nekaj besed bi posvetil tudi svobod-
nim katedram . . . Svobodne katedre so
fakultetne institucije, za njihovo delova-
nje pa so odgovorni tako študentje kot
profesorji. To se pravi, da morajo pri or-
ganizaciji in delovanju svobodnih kateder
in pri pripravljanju predavanj skupaj so-
delovati študentje in profesorji. Res pa je,
da bi rrrerala iniciativa za predavanja pri-
hajati iz vrst študentov. In drugo kar me-
nim, da je v zvezi s svobodnimi katedra-
mi, pa je dejstvo, da morajo biti svobod-
ne katedre dopolnilne oblike pouka. Te
oblike pa se ne smejo razumeti tako, da
bi na teh svobodnih katedrah profesorji
nadoknadili zamujena predavanja. Gre za
nekaj drugega. Gre za razpravljanje o pro-
blemih, ki zadevajo predvsem tisti poklic,
za katerega se študentje na fakulteti pri-
pravljajo.

Mislim, da bi včasih kakšna katedra
glede na to, da zbori študentov še ne de-
lajo tako kot bi morali, obravnavala kak-
šen pomemben družbeni problem.

ŽELO OREŠNIK, študent biotehniške fakultete
»Govorim kot predstavnik tistih študen-

tov, ki ste jih izvolili v odbore oziroma
samoupravne organe. To se pravi, da ne
bo moj pogled kritičen na delo, ampak
bom poskušal naše delo nekako opra-
vičiti.

Našim predstavnikom, ki so večkrat le
fizično prisostvovali sejam, niso znani
osnovni principi samoupravljanja zavo-

dov. Ne zavedajo se tudi svoje vloge in
nalog kot študenti samoupravljalci. Njiho-
vo delo, če to sploh je, je brez začrtane
poti, brez pravih komuniciranj do samo-
upravnih organov in do volilcev. S tem pa
se ne strinjam. Bojim se, da so marsi-
komu ti principi samoupravljanja znani
in da jih tudi skuša uveljavljati, kar pa
seveda ni vedno mogoče.

Včasih pa študentje sami ne moremo dati
zadovoljivega odgovora na vprašanja, ki
jih razpravljamo na teh samoupravnih or-
ganih, ker tudi sami ne morejo ničesar
vedeti. Naloga predstavnikov je pravzaprav
informacija študentov volivcev o delu or-
ganov, v katerih so. So pa tudi točke,
pri katerih moramo biti le poslušalci, npr.
— da vam dam konkreten primer, kako
se to vidi: 1. finančne zadeve fakultete,
2. gradnja objektov falcultete, 3. reelekci-
ja in uvajanje iiovega učnega sistema in
3. razno.

Pod prvo točko poda nekdo finančno
poročilo. V tem poročilu je podano vse,
kje nam kaj manjka. Pri tem ne moreš
reči drugega, kot to, da je tako, kot je
pokazalo poročilo.

Drugie: Gradnja objektov. Tudi pod to
točko se govori, da ni denarja in da mo-
rajo dati toliko in toliko milijonov zato,
da lahko te objekte — ki so sedaj že na-
rejeni — lahko zaščitijo, da ne bodo pro-

padli. Kaj naj bi tu študent — predstav-
nik prispeval? Nič.

Tretjič: Reelekcija in uvajanje novih
učnih mest. Na naši fakulteti je v navadi,
da se izobesijo za vsakega novega kandi-
data za prosto učno mesto podatki, ki jih
ima vsak študent pravico pregledati. Po-
navadi je tako, da je kandidat samo eden
in to iz vrst fakultete in če je iz vrst fa-
kultete, mu mora dati študentska organi-
zacija priporočilo, sam predstavnik pa na
seji ne more narediti ničesar — mora pri-
kimati, ker je za določeno mesto en sam
kandidat. Jasno pa je, da iz proizvodnje
ne bo prišel nihče delat na fakulteto, kjer
bi imel dosti manjše dohodke kot v delov-
ni organizaciji.

To se pravi, da delo študentskih pred-
stavnikov v samoupravnih organih le ni
tako neplodno. To pa predvsem zato, ker
lahko diskutirajo tam, kjer je pogovor o
študijskih problemih, kajti le tam imajo
lahko glavno besedo.a



SREDNJESOLCI

ŠTIRIPOGLAVJA DRUGOSTOPENJSKEGA SIHDIJA
Pred svojim VIII. plenumom je CK

ZMS izdal obširne teze, ki govorijo o pro-
blemih in položaju šolstva II. stopnje. Ker
vsebujejo veliko zanimivih podatkov in do-
volj kritičnih opažanj, prav gotovo ne bo
napak, če jih v skrajšani obliki posredu-
jemo (srednješolskim) bralcem Tribune.

Kaj fe pravzaprav vodilo CK ZMS k
sklicanju plenuma s tako problematiko?
Predvsem, ker je to »živo spoznanje mla-
dih in njihov interes za reševanje te izred-
no pomembne družbene problematike,
kar dokazujejo številne razprave na šol-
skih in občinskih konferencah, na javnih
tribunah...« Smernice, široko izhodišče
za to razpravo pa so bila CK ZMS izhodi-
šča in načela z VIII. kongresa ZKJ, V.
kongresa KS ter skupnega plenuma glav-
nega odbora SZDL in republiškega sveta
Zveze sindikatov Slovenije.

• Uvodni del tez obsega v glavnem dolo-
"tena načelna stališča, ki so več ali manj
že znana, kar pa bralca tez niti ne moti.

Prvo pog-lavje je napisano z namenom,
da razberemo pozitivne rezultate na pod-
ročju vzgojno izobraževalnega sistema. Ta-
ko teze ugotavljajo, da je izobraževanje v
naših vzgojno izobraževalnih institucijah
izgubilo značaj izbirnosti, usmerjenosti
prvenstveno na priprave učencev za šola-
nje v šolah višje stopnje in da se je pri-
čelo podrejati osnovni zahtevi po širokem,
vsaj osnovnem izobraževanju kar NAJŠIR-
ŠEGA KROGA LJUDI. Človek bi po ugo-
toviti te kvalitativne spremembe v
našem izobraževalnem sistemu logično pri-
čakoval v nadaljevanju tudi vsebinsko
argumentacijo. Te pa žal ni. V nadaljeva-
nju so se sestavljalci tez oprijeli samo
»najširšega kroga Ijudi« in ga temeljito
utemeljili s številkami:

V naši republiki je bilo v letu 1964 za-
jeto v redne šole 324 tisoč 372 učencev, v
posebne šole 3485 učencev in v izredni si-
stem izobraževanja 6689 slušateljev ali
skupaj 334.546 prebivalcev (čez 20 odstot-
kov prebivalstva). Rezultat teh prizade-
vanj je močan padec nepismenih, ki pa
v naši repubhki še vedno zajema 23.157
prebivalcev (1,8 odstotka). In dalje: lani je
bilo v Sloveniji 55 tehniških šol s 513 pd-
delki, 10 šol za vzgojo učnega kadra s 102
oddelkoma, 31 gimnazij s 396 oddelki, 105
poklicnih šoT, 128 centrov za izobraševanje
delavcev...

Zanimivi pa so tudi podatki o materi-
alnih vprašanjih. Tako zvemo iz tez, da je
bilo lani v osnovno in drugostopenjsko
šolstvo naloženih 35.494 milijonov (4,1 od-
stotka narodnega dohodka), za investicije
7730 milijonov, za osnovno dejavnost pa
27.764 milijonov. V letu 1960 je bilo za
drugostopenjsko šolstvo namenjenih 5471
milijonov, v letu 1964 pa 12.816 milijonov.
Tako v lanskem letu odpade na investi-
cije za šole II. stopnje 2034 milijonov. Na
enega dijaka je bilo lani vloženo povpreč-
no 87.680 din.

Tem podatkom sledijo dokaj .pavšalne
fsicer pa je vprašanje, s kakšnimi merili
je poirebno to meriti) ocene prizadevanj
za preobrazbo šol za vzgojo učiteljskega
kadra, prizadevanja za vsebinsko preobraz-
bo gimnazije. Omenjena je tudi povečana
samoiniciativnost posameznih delovnih
skupnosti na šolah pri krepitvi samoupra-
ve itd.

Pomembna pa je ugotovitev, da je
odraz prizadevanj težnja k poenotenju na-
šega izobraževalnega sistema in večji pove-
zanosti prve, druge in tretje stopnje v
organsko celoto ter iskanju novega nači-
na financiranja izobraževanja.

II
Protiutež prvemu je drugo poglavje

tez, ki se kritično loteva problema šol II.
stopnje in ugotavlja, da obstoje, kljub do-
seženim rezultatom na tem področju, šte-
vilm nerešeni in zelo pereči problemi. Se-
danja stopnja družbeno-ekonomskega raz-
voja (pa tudi bodoča stopnja!) zahteva, da
se razvoj izobražgpalne dejavnosti uskladi
s potrebami druzbeno-ekonomskih gibanj.
Nič novega, vendar pa še vedno obstaja
dejstvo, da je v naši republiki približno
800 tisoč prebivalcev z nepopolno temelj-
no izobrazbo in da ima 23 odstotkov vseh
zaposlenih komaj 4 razrede osnovne šole.
60 odstotkov VODILNIH DELAVCEV pa
ima samo nižjo izobrazbo! Kaj še do da-
nes nismo spoznali, da sta produktivnost,
družbeni razvoj tesno povezana s kultur-
no in strokovno izobrazbeno ravnjo delov-
nih Ijudi? Ponekod, kot kaže, da še ne.
Denimo v škofji Loki (komuni), kjer je 33
delovnih organizacij imelo lani na razpo-
lago 123 milijonov za strokovno izobraže-
vanje delavcev. Od tega pa so umno pora-
bili 65 milijonov. Obenem pa so te gospo-
darske organizacije nameniler za reklamo

in ekonomsko propagando 59 milijonov.
No, za reprezentanco pa 12 milijončkov.

Veliko je bilo že napisanega, sprego-
vorjenega, nametanih pasjih bombic o
problemu financiranja šolstva. Neustrezen
administrativno-proračunski sistem jinanci-
ranja smo 1961. leta zamenjail z novim
načinom, s katerim je bila skrb za izobra-
ževanje prenešena na komuno. Teze na-
vajajo, da so 1964. leta znašali dohodki
občinskih družbenih skladov, ki financi-
rajo prvenstveno osnovno šolstvo, skupno
22115 milijonov. Delež sredstev, ki so jih
dajali občinski skladi šolam II. stopnje,
se zmanjšuje zaradi prenašanja financira-
nja teh šol na medobčinske sklade. Sred-
stva za te šole pa so dotekala zelo neena-
komerno in počasi, tako da je očitno, da
nedodelanost in v praksi neuveljavljeni
principi sedanjega sistema financiranja ne
zagotavljajo zadostnih sredstev za normal-
no delovanje in razvoj šol II. stopnje.
(Finančni viri skladov za te šole so bili
v preteklem letu proračuni občinskih in
okrajnih skupščin ter prispevki gospodar-
skih organizacij v višini 2,5 odstotka bruto
osebnih dohodkov. Sredstva gospodarskih
organizacij pa so bila do konca leta reali-
zirana le 55 odstotno!) Pogodbeni odnosi
med šolami in skladi imajo še vedno
formalen zndčaj, ker se sredstva še nada-
Ije delijo na administrativno-proračunski
način. Ta se kaže predvsem po kriterijih,
ki so po mnenju razdeljevalca sredstev,
bistveni: število učencev, oddelkov. učite-
Ijev, priznanih pedagoških ur, stopnja
opremljenosti šol itd. šole pa morajo zaie-
gadelj pogosto same iskati izhode iz ne-
mogočih finančnih situacij. Na račun tega
pa zanemarjajo skrb za kvaliteto učno
vzgojnega dela in za poglabljanje samo-
upravljanja (teze ga pravilno identificirajo
z »upravljanjem z odnosi« brez zadostne
materialne podlage). Iz tega problema
rasteta še dva neugodnejša. Nepravilna
razporejenost in struktura šol II. stop-
nje. Po komunah prevladuje mnenje, da
(če že morajo ustanavljati šole) je najce-
neje ustanavljati gimnazije. To nam lah-
ko pove en sam podatek: od 12.219 gimna-
zijskih dijakov jih je kar 6586 iz kraja,
kjer je šola. Medtem ko je od 14.785 di-
jakov tehniških šol le 4177 iz krajev, kjer
so te šole. Od 15.639 učencev poklicnih
šol pa je ie kršjev, kjer so šole, le 2$18
učencev.

Zaradi pomanjkanja sredstev in pa
predvsem zaradi pomanjkanja analiz o
perspektivnih potrebah po kadrih, je ne-
ugodna tudi struktura šol. Ta problem pa
se povečuje z vedno večjim številom ab-
solventov osnovnih Šol.

Nezadovoljiva in zahtevam našega
družbeno-ekonomskega razvoja neustrez-
na pa je pogosto tudi kvaliteta vzgojno-
izobraževalnega dela na šolah II. stopnje.
Razloge, kot pravijo teze, bi morali iskati
poleg že omenjenih problemov v nasled
njifi dejstvih:

— neenakovredna kvaliteta izobraževa-
nja v .osnovnih šolah, kar dokazujejo po-
datki, da pri nas osnovne šole še vedno
ne konča 40 odstotkov generacije, da je
še vedno 631 osnovnih šol s kombinirdnim

poukom in da je v letu 1962 63 poučevalo
5898 prosvetnih delavcev predmete, za
katere niso bili strokovno usposobljeni.

— razpoložljivi učni kader je deloma
neustrezen, oziroma pedagoško neuspo-
sobljen in se v premajhni meri strokovno
izpopolnjuje.

— le maloštevilne šole II. stopnje ima-
jo dane zadovoljive pogoje za sodoben
pouk (laboratorije, delavnice, knjižnice
itd.). Od skupno 169 šol II. stopnje ima
telovadnice le 30 šol!

— neurejeno je tudi stanje glede učbe-
nikov in učil. Najneugodnejši je polo-
žaj na poklicnih šolah, kjer do sedaj ni
bilo učbenikov za splošno izobraževalne
namene. Pa tudi kvaliteta učbenikov na-
sploh ni najustreznejsa.

— način pouka je še vedno pretešno
verbalen itd.

Ne gre tudi podcenjevati pomena, ki
ga ima v izobraževalnem sistemu izred-
no izobraževanje. Vendar pa teze ob tem
ne pridejo dlje od številčnega poročila.

ne pa dajati gojencem le prenočišče iti
hrano. Teze poudarjajo, da je treba ure-
diti vprašanje ustanoviteljstva in financi-
ranja domov ter izboljšati njihov materi-
alni standard tako, da bo ustrezal peda-
goškim, funkcionalnim in higienskivz nor-

III
Tretje poglavje tez pa je zgoščena sin-

teza problemov in delno nakazanih reši-
tev.

O sistemu oziroma načinu zbiranja
sredstev pravijo teze naslednje:

Osnovna dilema pri odločanju za tak
ali drugačen način zbiranja sredstev ne
more biti v tem, kateri bo bolj ali manj
demokratičen, ker je bistvo problema v
dejstvu, da bodo pravice bodočih proizva-
jalcev in samoupravljalcev najbolj ohra-
njene, če bodo dovolj usposobljeni za svo-
jo vlogo v družbi in procesu dela... Sred-
stva je treba zagotoviti! Sestavljalci tez so
mišljenja, DA V TEJ SITUACIJI PRED-
PISI ZAKONSKE NARAVE, KI NAJ URE-
JAJO RAZMERJA IN VEZI (PREDVSEM
TUDI MATERIALNEGA ZNAČAJA) MED
ŠOLO IN GOSPODARSTVOM OZIROMA
DRUŽBENIMI SKUPNOSTMI, NE MO-
REJO PREDSTAVLJATI KRNITVE SA-
MOUPRAVNIH PRAVIC (podčrtal M. M.)
delovnih kolektivov. Družbeni interes na
tem področju pa naj zagotavlja udeležba
predstavnikov delovnih organizacij, pro-
svetnih delavcev, staršev in dijakov pri
upravljanju skladov.

Teze ugotavljajo na podlagi rezultatov,
da je zahteva po povezovanju šole s prak-
so še vedno pojmovana verbalno. Zavedati
bi se morali, da povezovanje šole z prak-
so ni enkraten akt, ampak proces, ki zdh-
teva zavestno opredelitev.

STANDARD MLADIH LJUDI PRED-
STAVLJAJO MED DRUGIMI PREDVSEM
NJIHOVE MOŽNOSTI ZA IZOBRAZEVA-
NJE (podčrtal M. M.J. Vendar pa do sedaj
enake možnosti za nadaljnje izobraževa-
nje niso bile zagotovljene vsakemu mla-
demu človeku. Vzrok za to je prav v ne-
sorazmerjih v strukturi in mreži šol II.
stopnje.

Dijaški domovi predstavljajo pomem-
ben faktor učno-vzgojnega procesa. Prav
zato bi morali biti kadrovsko in materi-
alno sposobni uresničiti pedagoške cilje,

Neugodno socialno strukturo čencev
na šolah II. stopnje pogojuje neustrezno
in nerazvito štipendiranje, subvencionira-
nje in kreditiranje dijakov. V šolskem letu
1966-34 je dobivalo štipendije le 13 odstot-
kov dijakov '(povprečna višina štipendij je
bila 8.000 din); ta odstotek pa še pada.
CK ZMS se zavzema za načela, da bi
morala prevladati na II. stopnji izobra-
ževanja predvsem oblika subvencionira-
nja učencev, ki pa je lahko učinkovita le
ob znatno večjih sredstvih.

Tudi vprašanje vajencev je še vedno
aktualno. Neurejeni pogoji za praktični
pouk vajencev v gospodarskih organizaci-
jah in pri samostojnih obrtnikih še po-
slabšujejo njihov pološaj. Delo vajencev
v proizvodnji se ne smatra kot del vzgoj-
no-izobraževalnega procesa, obenem pa se
ga ne vrednoti enakovredno delu ostalih
članov delovnih skupnosti. »Zato postav-
Ijamo zahtevo po začasnem zakonskem
urejanju tega vprašanja... Našo zahtevo
je potrebno razumeti kot prispevek k iska-
nju poti za ustvarjanje pogojev hitrejše-
mu uveljavljanju sodobnejših konceptov
izobraževanja« (cit. po tezah). Kako rea-
lizirati to zahtevo, pa prepušča, vsaj tako
je razvidno izr tez, CK ZMS morda disku-
tantom na plenumu, ali pa mogoče kate-
rim drugim organom ali organizacijam.
Nadalje teze postavljajo zahtevo po siste-
matičnem izobraževanju mladih Ijudi, ki
se po izpolnjeni osemletni šolski obvez-
nosti zaposlujejo s tem, da se precizira-
jo obojestranske obveze delovne organi-
zacije in mladih Ijudi, ki v rednem izo-
braževanju niso uspešno končali osemlet-
ke. Prav gotovo bi bilo koristno razširiti
obvezo izobraževanja na vse mlade delav-
ce do 18. leta ne glede na to, ali so uspeš-
no končali osemletko s tem, da bi centri
za izobraževanje delavcev v delovnih orga-
nizacijah in oblike izrednega, dopolnilne'
ga ter dopisnega izobraževanja postale
nepogrešljiv in enakovreden element v
zgradbi celotnega izobraževalnega sistema.

IV

Posnetek Foto: Oskar Doleno

Zadnje, četrto poglavje pa govori o do-
sedanjih prizadevanjih, ki jih je vpraša-
njem vzgoje in izobraževanja mladih po-
svetila' Zveza mladine. Kolikor smo lahko
v prejšnjem tekstu razbrali dokaj kon-
kretne in kritično obdelane podatke, toli-
ko je ta zadnji del načelen in nekonkre-
ten. To je opravičljivo le toliko, kolikor
so teze okvirne in dajejo samo osnovno
izhodišče za nadaljnjo konkretno razpra*
vo. Iz tega zadnjega poglavja zvemo, da
so se vsa dosedanja prizadevanja Zveze
mladine v glavnem izražala v dveh osnov-
nih smereh:

V skupnih družbenih prizadevanjih je
poskušala tudi ZM analizirati in ocenje-
vati ter ustvarjalno vplivati na razreševa-
nje obstoječih protislovij v vzgojno izo-
brazevalnem sistemu;

V razrednih in šolskih kolektivih SI
JE PRIZADEVALA (podčrtal M. M.) ustva-
riti ozračje, ki bi vključevalo slehernega
mladinca k tvornemu oblikovanju oseb-
nostnih kvalitet, ki so pogoj za neposred-
no vključitev učenca v učno vzgojni pro-
ces (tekmovanje za izboljšanje učnega
uspeha ipd.).

Temu pa sledijo (dokaj abstraktne)
smernice za delo ZM na tem področju:

Tešnja po spreminjanju položaja učen-
ca v subjekt učno vzgojnega procesa zah-
teva, da se organizacija ZM in posamez-
niki v večji meri neaktivno vključijo v
oblikovanje takšnega sistema izobraševa-
nja;

ZM se bo morala aktivno in ustvarjal-
no vključevati v razprave o vsebinski in
organizacijski preobrazbi našega izobraže-
valnega sistema, posebno sistema II. stop-
nje.

ZM bi se morala...
Na koncu ugotavljajo teze, da gre pri

vsem tem... za praktično realizacijo
smernic zadnjih kongresov Zveze komu-
nistov, ki ne morejo ostati zgolj politična
gesla družbeno političnih organizacij, tem-
več jasno izhodišče za vsakokratne kon-
kretne odločitve ...«

če so bile teze (poleg osnovnega name-
na, da dajo osnovni okvir za razpravo na-
pisane z motivom, da OPOZARJAJO, po-
tem so prav gotovo dosegle svoj namen.

Mitja Meršol
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KNJIZEVNE REVIJE

PROBLEMI25
Petindvajseta številka Problemov (to je pr-

va letošnja) nam poleg preurejene zunanje
podobe in poleg prenovljenega (pomlajene-
ga) uredniškega odbora razkriva še poglavitno
vsebinsko obogatitev. Morda ne bo preuranje-
no, če zapišemo, da stopa revija v novo kva-
litetnejše obdobje, ki naj dd, čim več poudar-
ka resnično sodobni slovenski literaturi in pu-
blicistiki, ki pa naj ob tem vzdržuje tudi širši
stik s svetom. Seveda moramo zato počakati
na več številk, ker je mogoče, da je pričujoča
samo naključno tako kompaktna in y celoti
dobra. Očitno pa je, da bi lahko revija s pcF
dobnim nadaljevanjem, sodeč po trenutnem re-
vialnem položaju, prerasla tudi v osrednjo slo-
vensko publikacijo.

če poskušamo na hitro preleteti posamezne
književne zvrsti, kakor so v številki udeležene,
moramo ponovno spoznati, da nam prinaša
presenetljivo malo proze. Toliko bolj, če od-
štejemo k dramskemu deležu še Kavčičevo
zgodovinsko igro Termopile. Potem nam osta-
ne samo še nekaj pohvalnih besed za Debiče-
vega Likvidatorja, ki je nekakšen izpis iz oseb-
nega dnevnika, v jeziku zelo poetiziran ( na to
kaže predvsem besedni red in ponavljanje iz-
razov), vsebinsko pa moralno osebno opredelje-
vanje do volitev in do »moje organizacije«, to-
rej izrazito političen. Idejna nit je izpovedana
s prepričanjem, da gre »moč preobrazbe člove-
škega družbenega reda« skozi podobo v član-
ski izkaznici, to je skozi človeka samega, ne pa
skozi izkaznico, to je formalno organizacijo;
to prepričanje ni sicer nič novo, je pa izpove-
dano zelo odkritosrčno in v razumskem stilu
sodobne abstraktne poezije. In ostane nam
prav toliko nepohvalnih besed za prozo Brede
Smolnikarjeve Iskanje, ki se ne more in ne mo-
re vzdigniti nad konvencionalno žensko »ne-
problematično«, malo sentimentalno realistič-
no popisovanje avtoričinih osebnih doživetij,
ki ne presenečajo ne po vsebini ne po obliki
ostajajo močno v posodi starega.

Z dramskimi prispevki sodelujejo tokrat Le-
opold Suhodolčan, Peter Božič in Vladimir
Kavčič. Prvega nadaljevanje in konec Norca iz
mesta D se zdi, da je povsem potrdilo dom-
nevo, ki smo jo zapisali ob prejšnji številki
— da namreč nadaljevanje že doseženemu kon-
fliktu ne bo moglo ničesar dodati — prineslo
je samo še nekakšno zasilno razrešitev s sreč-
nim koncem, ko se Krištofu in ženi Margareti
vendarle posreči uiti iz hiše in prijaviti blazni
naklep brata, očeta in namestnika, in ko na-
zadnje to druščino odpeljejo v norišnico ali
kam. Zato pa presenečata vsak po svoje Božič
in Kavčič. Prvega komedija Dva brata, omeje-
na na dogajanje »tukaj« in čas »zdaj«, nas ne
sme zavesti s svojim nepretencioznim podpi-
som komedija — za to oznako ima premalo
komične dinamike v sebi, posebej še prvi, iz-
razito besedni prizor — ker pomeni s svojo
motivno grozotnostjo pač dramo sodobnega
obeležja, ki je lahko hkrati tako komedija
•kot tragična igra, tako farsa kot groteska.
Zadnji izraz bo za Božičevo enodejanko brž-
kone najbolj primeren, posebej še glede na ne-

navadni motiv: drugi od obeh bratov prestoji
polovico svojega časa na glavi, ker tako zapo-
veduje višji glas (!), prvi brat se ukazu ne pod-
reja, hoče preseči konvencionalni okvir in se
s tem postavi nasproti uniformiranemu ne-
smiselnemu življenjskemu redu in dirigirane-
mu prisiljevanju. Do poglavitnega nasprotja
pride ob ženi prvega brata, katere smrt doka-
zujejo omejenci na smešen način, brat pa v
to smrt ne more verjeti; žena je zanj bolj
živa kot ostale napihnjene lutke okoli njega.
Konec se spremeni v efekten, absurdno gro-
tesken prizor, ki je poln globoke vsebine in
misli. Tako je z Dvema bratoma Božič v svo-
ji dramski ustvarjalnosti napisal še en poskus
antidrame, pri katerem bi globlja analiza go-
tovoda pokazala na kakšen zgled, ki pa je ne
glede na to za nas pomembna stvaritev. Kav-
čičeva zgodovinska igra Termopile preseneča
najprej po domiselnem načinu sinhronizacije
preteklostM—zgodovine) in sedanjosti (obudi-
tev junakov bitke pri Termopilah, ki se v di-
alogih oziroma traktatih spoprimejo z današ-
njimi turisti in znanstvenikom vodnikom), si-
cer pa je to miselna, razpravna dramatizirana
zgodovinska proza. Odnos do preteklosti je po-
gosto preveč statičen, tako da razvrednoti se-
danjost. Ta zgodovina je marsikdaj ponareje-
na, ker je znanost v službi oblasti, od nje tudi
moralno in materialno odvisna; iz nje dela da-
našnji čas komedijo, ker jo mitizira na napa-
čen način. Tako skuša Kavčič podati povsem
nov pogled na znamenito bitko Perzijcev in
Grkov pri Termopilah, in to v posrečenem,
nekoliko patetično težkem jeziku. Tudi to je
v dramskem pogledu izrazit odmik od običaj-
nega odrskega dela.

Pesniški del pričujoče številke Problemov
je zelo obsežen ter osnovno in miselno lepo
ubran. Od te ubranosti se odmika Jože Olaj,
vendar samo po oblikovni, ne pa tudi vsebin-
ski plati. Forma njegove pesnitve Tisa s pod-
naslovom »Poskus naslikati sončnico na hrb-
tno stran plakata Gelee Royal« je namreč zelo
neenotna; v prvem delu (Introdukcija s pri-
stavkom »Variacije z ritmično spremljavo«) si
je dovolil pogumen eksperiment dvojnega pe-
snjenja; iz glasbe je prevzel zamisel, da glav-
ni pesmi pristavlja neki tišji r:premljevalni
ritem, ki se razodeva v ponavljanju besed,
ubranih na prevladujoč vokal. Seveda je pri
tem pozabil, da je v glasbi taka hkratnost mo-
goča, ker jo lahko uresničuje več instrumen-
tov, da pa je mnogo težje v poeziji, ki jo bere
posameznik. I. in II. pesem te pesnitve sta
v obliki naravnejši, tako kot je celotna vsebi-
na ostala v nepresenetljivih mejah: na osnov-
ni motiv Tise kot simbol nekega neukinlji-
vega merila človekove stiske in neizhodnosti
se veže stara želja vračanja v naravo, kajti v
tem nenehnem krogu »le še trave so pokonč-
ne«, pesnik pa je odtujen, od njegovih mrtvih
ga ločijo velike vode. še zmernejši je s svo-
jimi pesmimi Miroslav Košuta: vračanje po
težkih skušnjah k domačim (Vrnil se bom), ne-
nehno vračanje nekoga k njemu (Zmeraj zno-
va), upepeljeno hrepenenje po morju in hote-
nje najti ga (Pesem o morju) in končno brez-
umen beg pred samim seboj in pred zasledo-
vavci (Beg) — to je najzaznavnejši motivni ob-
seg Košutovih pesmi. Vanj se nekoliko manj
enotno vpletajo še drugi motivi: razgaljenje la-
ži (Zeleno grlo), oslutena erotika (Ne iz go-
lega kamna) in oslutena vizija vojaškega gro-
bišča (Tukaj počivajo). Sicer pa takega Košuto
tudi že poznamo, njegov pretanjen smisel za
metaforiko, ki je zelo skladna, a kdaj pa kdaj
preseneti s kako prevladujočo primero (v zad-

njih dveh pesmih), in njegovo tekočo pesni-
ško besedo. Ciklus Braca Rotarja Prostor upo-
dablja skalo osnovnih življenjskih dilem in pre-
seganj; človekovo absurdno spremenljivost,
njegovo ujetost v prostor, ki ga hoče v eni
sami pesmi najprej razdiralno premagati, ga
junaško prerasti, a že naslednji trenutek resig-
nira v njem, ker je mrtev in nemočen. Ta
konkretni boj"s časom in prostorom se utelesi
abstraktno v najmočnejši pesmi (III.) še v
popolnejše zanikujoče spoznanje — ubiješ or-
la, misliš, da se bo s tem stiska v tebi po-
legla, »senca mrtve ptice« pa ti izpije kri —
tako neslišno in nezaznavno je zginevanje v
prostoru, je popolno, brez sledu. Ciklus je
kompozicijsko, jezikovno,- ritmično in metafo-
rično preprost, pa zategadelj toliko močoejši.
Metaforično najdrznejši je Niko Grafenauer
s ciklom Tb, kar živiš. Ta njegova metaforična
vizija je vsa vpeta v simbole noč, samota in
molk kot v neodvračljive imperative odmak-
njenega človeka v njegovem trpkem spoprije-
manju z bistvom, s tem, kar v resnici je, kar
v resnici živi (Noč, To, kar živiš). Ker pa je
eno bistvenih napajališč ljubezen, je razum-
ljivo, da se skozi Grafenauerjeve pesmi pre-
pleta ta sestavina zdaj s komaj' prikrito, zdaj
pa s prevladujočo močjo, a da kljub temu da-
je izpovedi vseskozi najmočnejšo barvo (sre-
čanje). Kot stilno tehnični prijem opažamo pri
Grafenauerju že dalj časa tako imenovano
ti-tehniko, ki lahko z njo prenese vso izpoved
s sebe na drugo osebo. Pri tem ne gre spre-
gledati, da lahko na tak način vnese v pesem
večjo dinamiko, epičnost, ki odseva v obliki
dialoga avtorja z drugo osebo, ki je v resnici
jasnoda spet avtor sam.

Takoj za tem moramo omeniti razpravo Du-
šana Pirjevca Tragična komedija, ki je uvo-
den esej k bližnji izdaji Gogoljevih Mrtvih
duš. Invenciozno pisana študija kaže, kako
zna avtor iz vsakega dela narediti sodobno,
aktualno stvaritev, seveda tako, da poudari
in skozi današnjost prikaže tiste strani, ki se
sodobno interpretirati dajo. Nemara prav za-
voljo tega se zdi študija nekoliko enostran-
ska, ukvarja se namreč zgolj z glavnim juna-
kom Mrtvih duš in z osrednjo temo (to zelo
prepričljivo pokaže v novi luči) ter nekoliko s
kompozicijo dela (toliko, da zavrne Belinske-
ga), ne izčrpa pa geneze Gogoljevega romana
in ne njegovih stilno jezikovnih lastnosti. V je-
zikovnem prispevku Zweigova študija o Balza-
cu pretresa Janez Gradišnik prevod Gitice Ja-
kopinove. Kolikor je tak prispevek pohvalen,
saj napoveduje, da bodo Problemi odslej na-
prej posvečali nekaj skrbi tudi jeziku, toliko
zapiišča Gradišnikov pretres vtis bolj jezikov-
ne poprave oziroma slovnične poprave, dokler
ostaja pri naštevanju malenkostnih relativnih
napak, in preide šele proti koncu v pravo stil-
no obravnavo prevoda.

Prevodni del Problemov prinaša Eliotovo
pesem Burt Norton iz štirih kvartetov v pre-
vodu Vena Tauferja (malce pred tem je obja-
vila pesem tudi Sodobnost: primerjava prevo-
dov je zelo poučna in zgovorna!) in prvo
poglavje Ben Shanove knjige pod naslovom
Biografija neke slike, ki je prav dobro dopol-
nilo in razlaga k njegovim objavljenim repro-
dukcijam. Obseg številke dopolnjujeta še raz-
pravi Vinka Blatnika Razvoj odnosa med tr-
gom in planom v sovjetskem gospodarstvu in
Hegediisa Andrasa Strukturni model madžarske
socialistične družbe in njeno sodelovanje, pre-
vedeno iz madžarščine.

Herman Vogel

Mlada pota 3
Tretje številka Mladih potov je posvečena

literarnim prispevkom nekaterih slovenskih
šolskih glasil. To je za koncept številke v ne-
kem pogledu novo, vsekakor pa potrebno in
koristno, saj so Mlada pota namenjena pred-
vsem mladim ustvarjalcem, ki se v »pravem«
tisku pojavljajo prvič.

Med pesniki naletimo najprej na pesmi Tat-
jane Pungerčar: Hrup tišine in Solza. Kvalite-
ta njenih dveh pesmi je preprostost — nobe-
nih na silo iskanih metafor, le lirično izpeto
dejstvo samote in žalosti. Dvoje čustev, ki se
v poeziji vedno ponavljajo in se bodo ponav-
ljala, dokler bo živela lirika. Za obe pesmi je
značilna mirna vdanost brez vsakega dejanja,
ki bi samoto in žalost pretrgalo; dejanje in
spremembo si samo želi — rad bi prevpil, rad
bi začutil itd. v prvi pesmi in jok kot edini
ventil za izražanje počutja v drugi pesmi. Edi-
no, kar v pesmih moti, je stereotipnost uporab-
ljenih besed (sicer pa mora biti pesnik zelo
genialen, da za tako večna čustva najde novo
izrazno obliko — zato tudi sodobno pesništvo
ubira tako problematična pota).

Vera Juhart nam predstavlja pesem Preva-
ra. Medtem ko pesmi Tatjane Pungerčar govore
o zelo vsakdanjsm človeškem (ne) razpolože-
nju, ki lahko doleti človeka ob »slabi uri«, sku-
ša Vera Juhart seči dlje - - v iskanje splošne
sreče in na koncu ugotovi, da sreče na splošno
ni. Morda so take njene izkušnje, še bolj pa je
verjetno, da mlada pesnica meni, da poezija
MORA biti pesimistična, ker drugače ni poezi-
ja. Tudi Prevara je preprosta pesem z eno sa-
mo metaforo — marmor dolgočasja, ki je si-
cer pomensko dobro izbrana (marmor deluje
na človeka hladno kot enoličnost dolgočasja),
vendar je premalo nova, da bi bila učinkovita.

želja Brigite Lukek preseneča s svojo svetlo
udarnostjo, voljo, s katero skuša nekaj spre-
meniti, nekaj vsakdanjega, banalnega, v nekaj

skritega, a lepega in zaželenega. Pesem za spre-
membo od ostalih ni žalostna, in to ji daje pred
drugimi prednost in moč. Druga pesem Oči pa
je nasprotje svetlobi prve; temačna je, na meji
abstrakcije, bralec jo razume ali pa ne, zlasti
ji primanjkuje neke notranje logike, ki jo mora
imeti tudi atostraktna pesem. Pesem Oči je
dokaz, da preprostost in atmosfera še nista
dovolj in da je abstraktno pesem napisati mno-
go teže, kot si je mlada avtorica predstavljala.

Zadnja je pesem Andreja Brvarja Babica.
Tudi ta po obliki ni nič novega, je pa topla im-
presija babice z vso njeno pobožno ropotijo in
njej v nasprotje Mladi, ki živi v drugem, bolj
realnem, a še vedno toplem svetu.

Prozni del bom začel z delcem On, ona Chi-
ta Bobrovskega. Ljubezen, prevara, razočara-
nje — snov, stara skoraj kot literatura, toda
še vedno aktualna, spreminjajoča se s časom,
prilagojena različnim dobam — skratka, še
vedno hvaležna snov za literamo obdelavo. To-
da Ona, on NI literarna obdelava, ne moremo
je imenovati literatura; samo ZAPIS neke lju-
bezni je, ki je preveč literamo preprost, da bi
se dalo o njem reči kaj več kot zapis. Tudi
Ciganka Tatjane Pungerčar ni dosti boljša, če-
prav je literarno čistejša; lahko bi jo že sko-
raj imenovali črtica. Premalo ima zveze z bolj
resničnimi, oprijemljivo vsakdanjimi problemi
mladih Ijudi in sveta; sodotnega sveta. Tako
kot Ciganka ima tudi Nočni ekspres Gizele Po-
lanc socialno problematiko, ki je sicer sodob-
na, vendar ni značilna za svet mladine in pre-
več spominja na socialni realizem preteklih
dob; sicer pa je lepo napisana in doživeta.

Crtica Zadnji večer Jasne štandar me je ne-
hote spomnila Cankarjeve Hiše Marije Pomod-
nice, čeprav nikakor nočem reči, da je snov
ukradena. Gre za resničen doživljaj, ki mu je
hotela dati avtorica simbolično vsebino; med-
tem ko se ena deklica pripravlja, da bi zapu-
stila bolnico, druga umira. Stilno lepo obdela-
no delo, vendar zaenkrat še previsoko leteče,
kar zadeva vsečloveški pomen.

Pentlja sa punčko (podpisana samo z ime-
nom Sonja) je v primerjavi z realizmom ali

simbolizmom ostalih del malce nenavadna.
Asociativno preskakovanje črtico razbija v ne-
povezane impresije in ji daje surrealističen
značaj.

Tako nam ostaneta še najboljši prozni deli
te številke — Intermezzo Sončike Špur in Nje-
na odločitev Dušana Kebra. Druži ju med se-
boj in ločuje od ostalih tisto, kar sem v drugih
prispevkih pogrešal; aktualnost, bližina mlade-
mu človeku našega časa. Tu je upodobljeno ti-
sto, kar mladi ljudje doživljajo izven sebe —
šola, izlet, hišna zabava — kot v svoji notra-
njosti; Ijubezen, razočaranje, vest, negotovost
in vprašanje, ali je ta naša človeška družba pra-
vična do človeka? Intermezzo je zgodba vsak-
danjosti, zlasti od sredine naprej stilno lepa,
poglobljena v misK dekleta, ki se zaljubi v iste-
ga fanta kot njena prijateljica. Res vsakdanja
situacija, a zato bolj prepričljiva kot vsi drugi
teksti. Teža spoznanja in želja po begu, ki pri-
deta nad Atajo na koncu črtice, sta psihološko
utemeljeni v vsej prejšnji vsebini, kar da delu
psihološko in stilno sklenjenost, ki bi jo ko-
maj pričakovali od tako mlade avtorice.

Stilno za spoznanje še bolj homogena, vse-
binsko pa prav tako pomembna kot prejšnja
črtica je novela Njena odločitev. Okvirna
zgodba je pisanje izjave na sodišču, suhoparne,
birokratske izjave, za katero pa se skriva tra-
gična Ijubezen treh mladih ljudi. »Kako surovi,
smešni in nizkotni so vsi ti življenjepisi, karak-
teristike in izjave, s katerimi je od vrha do tal
in celo čez rob napolnjeno življenje« pravi av-
tor na začetku, ko začne izjavo s priimkom
in rojstnimi podatki. Potera so ob pisanju iz-
jave spominja ljubezni, zmote, slabištva, usmi-
ljenja in spoznanja treh mladih ljudi, zlasti de-
kleta, ki nosi vso težo vsebine. Konec pomeni
hkrati odpor proti birokraciji, ki najtežje člo-
veške izkušnje in čustva spremeni v suhopamo
birokratsko poročanje in razvoj duševnosti
mladega dekleta, ki se usmili tam, kjer bi se
vsv.\ drug maščeval — ker gre za slabiča, ki
maščevanja ne bi bil vreden. Vsebinsko in obli-
kovno zaokroženo delo, ki je v tej številki go-
tovo najboljše. Mate Dolenc

0 NENERIH

V četrtek, 5. maja zvečer, je v Slovenski fil-
harmoniji pred polno d^orano hvaležnega po-
slušavstva Akademski pevski zbor Tone Tom-
šič predstavil sadove svojega vztrajnega dela
pod vodstvom dirigenta Lojzeta Lebiča. Zbo-
rovska glasba se zdi danes že preveč zapostav-
ljena, čeprav je človeški glas še vedno naš prvi
in najdragocenejši glasbeni instrument, in! je
tako poslanstvo vsakega zbora toliko več vred-
no, posebno če ga sestavljajo mladi in za takš-
ne ideale navdušeni pevci. To je prvi in
neizogibni pogoj za uspeh in v tem je tudi
dragocenost našega Akademskega pevskega
zbora. V dirigentir Lojzetu Lebiču pa ima za-
gotovilo za sistematično in vztrajno delo, ki
ob vsem tem mora roditi uspeh.

Program so sestavljale mnoge izvirne pesmi
in priredbe različnih avtorj^v iz mnogo kul-
turnih območij (Nemec Hugo Diestler, Anglež
Britten, Madžara Kodaly in Bartok, Slovani Ra-
dic, Szeligovski, šoštakovič, Ponomarikov, Ba-
ird, Brazilec Lobos, Slovenci šivic, Lajovic, Le-
bič, Ukmar, Kogoj in Marolt), precej tujih
pesmi je bilo v izvimih jezikih. Najtoplejši
odziv pri poslušavcih sta dosegli priredbi slo-
venskih narodnih pesmi Kogoja in Marolta, za
dodatek pa je zbor zapel še zelo priljubljeni
Lipo in Pa se sliš, ki sta povzročili viharno
navdušenje poslušavstva.

Akademski pevski zbor je pripravil ta pro-
gram tudi za gostovanja po tujini, pri čemer
mu želimo enak uspeh tudi na tujih koncert-
nih odrih.

SVOJVIH
TRME
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Vsaka literatura \ja iz konstantne os
nove, iz duhovno mc Inega razmerja med
avtorjevim subjektor) trenutno druzbeno
situacijo, v kateri žh ogočen vpliv ima na
Tržačane večstrankar politični sistem, ki
se na določene načii literarnih delih ne-
prenehoma ponavlja. m agitacijski ton, ki
tu in tam preide v «o prepričevanje, je
zlasti navzoč v Tržaskdnevniku Alojza Re-
bule. Pri vseh avtorji sem opazil skoraj
repovtazno aktualnos je bila pri Budalu,
Rebuli vn Pahorju o in dobesedna, pri
Lipovcu, Tavčarju, K m in Benedetiču pa
je izzvenevala kot pi : — ravno zato pa
je najbrž močnejša, g z in bolj upravičena.
Problem narodnosti ; ija*v delih tržaških
piscev tako močne kt le, da človek nehote
poseže po prvi, najvi i razliki med njiho-
vo in matično sloven književnostjo: da je

nam problem narodnosti &e povsem tuj in da
lahko Budalova reportašna črtica o sloven-
skem kulturnem domu v Trstu izzveni kot
izredno patetična domovinska hvalnica, ka-
kor hitro človek odmisli manjšinski pečat Bu-
dalovega ustvarjanja. V nasprotnem primeru
pa lahko ta malikovalska Ijubezen do sloven-
stva in vsega slovenskega vsakogar nedvo-
mno pretrese. To občutje se umetniško okrepi
pri Pahorjevem potopisu, ki je (za njegov
trzaški posluh) upravičena obtožba zoper vse
nas, ki pozabljamo svojo narodno zavest in se
nam bo to maščevalo. Njegov strah mora biti
utemeljen, a tragika je v tem, da pojem na-
rodnosti ne le v literaturi, ampak tudi v vsak-
danjem življenju nezadržno izginja in tega
niso krive nobene subjektivne sile. To tragi-
ko Pahor tudi zasluti, dokončno pa je ne de-
finira, tako da ostaja pri obtožbi, sicer ne
česa imaginarnega, ampak pri obtožbi sloven-
stva. Torej more biti to samoobtožba. V res-
nici pa je strah pred večnim izginotjem v
drugem narodu uspešna kompenzacija za last-
no nemoč upreti se filtraciji kot zgodovin-
skemu pojavu. Ta podtalni strah pred nevarno-
stjo drugoTiarodništva in občutek asamelosti
je akuten motiv v psihološkem kontekstu
slehernega tržaškega ustvarjalca.

Marko Kravos, mladi tržaški pesnik, ne-
hote in po naključju 'integrira vso raz-
nolikost motivnih posebnosti svojih kolegov.
Nenehno sklicevanje na materijo, na zakoni-
tosti narave kot lažno zagotovilo svoje varno-
sti je zgoraj omenjeni strah družbene osam-
Ijenosti. Njegova nepokvarjena vera v živ-
Ijenje, ki diametralno nasprotuje tako
imenovani razkrojni dekadenci sodobne sloven-
ske poezije je pristna in neprogramska ravno
zato, ker njemu kot subjektu pomaga prema-
govati svojo odtujitev narodu in družbi, v
katero se ne more z enosmernim angažmajem
vključiti.To je prvotna, družbena alienacija,
kasnejša, moralno etična alienacija je možna
šele tedaj, ko problem navezanosti na družbo
in obstanka v njej izgubi svojo ostrino.

V tem sta tista dva koraka, ki zamejstvo
pomikata v ozadje, kar zadeva motivni ra-
zvoj: zavoljo nezmožnosti, da se reši osnovno-
sti skupnostnega vprašanja, ne more tržaškt
ustvarjalec zaiti v naslednji stadij: kozmo-
politizem in orientacijo v subjektivnost. Zato
so tudi razumljivi in opravičljivi napadi ne-
katerih tržaških piscev na sodobno slovensko
poezijo, ki je po njihovem mnenju prazna,
utrujena in visi v zraku — ker se ne opira na
tradicije. Nedvomno zlasti noben tržaški pi-
sec ne more razumeti poezije, ki zanika ali
zamolči vse tisto, kar je njemu najdražje.

Nenehna dvojnost, ki tržaške pisce usmerja k
potencirani solidarnosti, torej v narodnost, ima
pa v načinu literarne interpretacije svoje do-
bre strani ki so zlasti očitne v prozi. Prva dobra
stran tega priklepanja na realizem je aktualna
konkretnost, s katero avtorji Dariirajo, kompa-t
rirajo in poenotijo svoje odnose do objektivno-
sti, njihova proza nikoli ne zbudi nobenega ob-
čutka negotovosti, nikoli ne zapusti v človeku
praznine, ki bi jo bilo treba dopolnjevati s svo-
jimi intuitivnimi razglabljanji, ker je odnos
avtorja do obravnavane stvari dokončen in apri-
oren. — To je v svojetn bistvu že razkroj
in negacija njihovega realizma, vendar se ves
ta beg od relativizma na eni strani in apriorno-
sti na drugi strani nakopiči v včasih absurdno
konkretnost, ki ima za posledico nujni repor-
tažni stil pisanja.

Naslednje prednosti svojske družbeno-moral-
ne angažiranosti pri literamem ustvarjanju so
večja širina, večji epski razpon in v poeziji iz-
redno široka motivika. Seveda teh prednosti ne
izkoriščajo vsi avtorji v enaki meri in pri vseh
tudi niso opazne, so pa brez dvoma močne v
najmočnejših stvaritvah.

Pri presojanju tršaške literature moramo
torej upoštevati nekaj faktorjev, ki so pri nje-
nem nastajanju usodnega pomena. Vsako she-
matično gledanje je krivično in hudobno, prav
tako kot površnost pri uvrščanju tržaških stva-
ritev v matično književnost.

Evald Flisar

GLASBENIZAPISKI

MOZART:
COSI FAN TUTE

Po dolgem odlašanju in tehničnih zapletih
smo končno dočakali premiero Mozartove ope-
re Cosi fan tutte v ljubljanskem opernem gleda-
lišču. Pripravili so jo režiser Hinko Košak, sce-
narist Sveta Jovanovid, dirigent Ciril Cvetko
ter Dana Hubadova in Zdenka Lukčeva (kore-
petitorki), Jože Hanc (vodja zbora) in drugi.

Vsaka klasicistična opera je za gledališče, ki
goji predvsem romantično opero in ji starejši
slog ni domač, posebna šola. Tega se je Ciril
Cvetko ob pripravljanju Cosi fan tutte zavedal
in se skušal kolikor mpč približati mozartov-
skemu slogu. Seveda se mu je to le deloma po-
srečilo, saj mu orkester ni sledil v potrebni
meri niti se ni dovolj prilagajal slogovnemu iz-
razu. To velja najbolj glede dinamione in ago-
gične zdiferenciranosti in prečiščenosti orkestr-
skega deleža, kar naj bi dajalo operi čvrst in
napet glasbeni potek. Pogrešali smo tudi lep-
še deklamatorike, tako da je bil orkester tu in
tam precej medel in neizrazit. Kljub temu je
bila Cosi fan tutte glede te strani plod skrbnej-
šega in temeljitejšega dela z orkestrom kot
običajno, kar se je pri premieri vendarle ču-
tilo.

Pri pevcih se je skrbna priprava manj po-
znala — posebno za moške vloge. Pri Rudolfu
Franclu kot Ferrandu (ki je vendarle s svojo
rutino in znanjem podal nekaj lepih mest), še
bolj pa pri Marcelu Ostaševskem kot Gugliel-
mu, se jc pokazalo, da je pri izvedbah klasici-
stičnih vlog potrebno opustiti običajni način
petja in se prilagoditi slogu. Seveda zahteva
to precejšnje poznavanje pevske tehnike — da
je bilo tega pri pevcih v manjši meri, se da
sklepati po obremenjenih recitativih (potrebno
je ločevati način recitativa od arije), nepre-
ciznih nastavkih in slabši dikciji. Neprimerni
so seveda tudi portamenti in drugi podobni
načini petja, najbolj očitni pri sicer težjih yi-
sokih mestih tenoristove pevske vloge. Basist
Miljenko Grozdanic kot don Alfonso, ki se je
kot gost namesto zbolelega Ladka Korošca
kar prijetno vključil v naš pevski ansambel, se
glede petja v bistvu ni ločil od svojih part-
nerjev. Svoji vlogi je zaradi značaja glasu buf-
fo bolj ustrezal, vendar pa je imal zaradi petja
s preširokim grlom slabše višine. Pevke so svo-
je vloge lepše izdelale, v večji meri Zlata
Ognjanovic kot Fioridiligi zaradi primemega
glasu, četudi bi morala imeti za dober polkolo-
raturen sopran bolj dodelano tehniko in boljše
višine. Sonja Hočevarjeva kot služabnica je
svojo komično vlogo izdelala brez problematič-
nih mest — to velja tudi za Boženo Glavako-
vo kot Dorabello. Vendar — če bi postavili po-
trebni slogovni kriterij, bi se pokazalo, da so
tudi pevke obstale na sredi poti. Zbor je bil
manjšega pomena, kar pa seveda ni razlog, da
ne bi mogel biti bolje naštudiran.

Bolj sproščeno igro pevcev (ki je bila me-
stoma le preveč burkasta) je dovoljevala čista,
umirjena in prijetna scenografija, kakršno
redko vjdimo na Ijubljanskem opernem odru.
Z njo se je ujemala tudi kostumografija.

Kljub manjši izdelanosti in omenjenim po-
manjkljivostim je bila premiera Cosi fan tut-
te prijetna in sproščena predstavitev Mozarta,
ki so ji poslušavci z zanimanjem sledili — do-
kaz, da bi pri nas lahko pogosteje poslušali
lahkotno, sproščeno, a v elementih pretehtano
in dovršeno klasicistično glasbo.

Janez Hofler

f ranci zagoričnik
izraz stodveh
To je tista past y katero si se
spustil z zadržanim vriskom
To se pravi da po malem toneš
aristokratovo po malem izgubljaš Zato
tavaš z oglodanim skeletom
skozi staro mesto Keltov
Naj si kar mislijo da sem nor
Zakaj pa ne pustijo mrtvih
pod plaščem asfalta Zakaj jih ne
pustijo živeti Ona pa je rekla naj
Mene že ne bodo Ne morem si misliti
da bi kakšen jurček čistil moje kosti
in vendar je umirala
PrepustUa mu je svojo dlan
in rekla nekaj o šepetanju zabojev
kar je bilo seveda brez zveze s Kabasijem
Najprej smo ga v šali
kateri se je sam prepustil
potem pa ê res ostal v zaboju za Bagdad
In ko je bila tema izčrpana
se je primajal zelen od groze
že kotikokrat je jokala njegova mati
že kolikokrat in danes
Ne zamudite lepe priložnosti
Na smrt obsojeno mesto
Zločinci žrtve vojne
Obračun Tihotapcem na sledi
Jacopetti obtožen trojnega
umora za prigetno branje Kupite TT
AH pa je vse v zvezi
To je pravzaprav revolucija
Isto primerjaj z nastopom abstraktne
umetnosti Obiskal sem
Sorbono (dva stavka
Latinsko četrt (en stavek
Moulin Rouge (štiri
Surovi Lepe Komolci
Berači Lepe prostitutke Lepe
tvoje tvoje tvoje tvoje
najrajši kar bi
najrajši bi te
najrajši kar bi
najrajši bi
najrajši bi peš iz kraja v kraj
Slovenije
in pozabila je na srce in na smrt
Sledilo je družinsko predavanje o
dedalu o ameriški politiki v aziji
domači potitični vici
ideologija v umetnosti
Veliki gnoj se je zmagoslavno smehljal
politemu vinu s
vsestransko ljubeznijo do Ijudi
je zalival svoj stolček
z izrazom Narcisa
lep in prostitutka
Streli so padali v njegova usta
streli so nas kosili
iz Da Nanga do doma
od koderkoli pa do konca
tristo generacij armije trav
tisoč jih prekriva
že komaj zaznavne terase vina
deset tisoč rodov svetlečih mečev v
soncn sto tisoč naostrenih zob
zelenih in sončnih kakor so
tvoje dojke z izgubljeno toploto
kakor prazna postelja v tvojem telesu
ležišče na katerega se spuščam
pod bremenom sovraštva
ne da bi pušjav v njem seme
ne da bi pušjal v njem seme
da bi dopuščal sebi prednost

pred oboroženimi travami Wartenberga
kjer kamenje izgublja sledove
volčje tolpe pod stopinjami
tvojega mačjega telesa
ponočni obiskovalec
v prenočišču tvoje tvojega
sam bom krov tvojemu utripanju
sam bom tvoja stena
tvoj prag
tvoj nagrobnik
kadar me pokličeš na pojedino
svoje preostale toplote
nanosil bom dračja k tvojemu tlenju
porušil bom goro
da bo jutro prej y svojem izvoru
da se bom prej dvignil do tega
kar moram prenesti
v predolgi noči strahu
neizbrisnega pomnjenja groze
svoje nepopisane kože
s simboli ubijanja
svoja taborišča svoje ječe
svoje neukinljive smrti
mrtev obiskovalec mrtvih
izbojevali bomo svetlobo dnevu
namesto luči
postelja je Bela od tvoje kože
postelja je Modra od tvoje neskopčnosti
postelja je Rdeča od tvojega utripa

poezija



AKADEMIK
AKADEMIK

AKADEMIK
AKADEMIK

Volje do dela akade-
movcem ne primanjkuje.
Primanjkuje pa jim več
pozornosti s strani odgo-
vornih, ki bi končno mo-
rali sprevedeti, da takšno
število kvalitetnih študen-
tovskih umetniških sku-
pin ne more uspešno de-
lafci v premajhnih in neu-
streznih delovnih prosto-
rih, ali pa Celo loviti in
moledovati za prosto dvo-
rano drugje.

Njihovi dosedanji uspe-
M, ki niso uspehi nakljue-
ja, ampak velike mere
idealizma, so dovolj velik
porok in argument za do-
delitev boljših delovnih
prostorov. Razpravl.janja
o tem, kje in kdaj naj te
prostore Akademik dobi,
naj bodo eim krajša in je-
drnata. Dejanja naj vsaj
enkrat zanemarjajo praz-
ne in neplodne besede.

Foto: Joco Žnidaršič
Tekst: Tone Vrafol

T Akademikovih delovnih
prostorih je v teh dneh živo.
Tristo članov (kolikor jih je
včlanjenih v posameznih
umetniških skupinah se vne-
to pripravlja na redne let-
ne nastope, ko bodo pred
občinstvom pokazali sadove
svojega (velikega) idealizma,
združenega s težavami ob
pomanjkanju ustreznih de-
lovnih prostorov, skromnih
finančnah sredstev in po-
manjkljivem organizacijskem
kadru.

APZ je že priredil svoj
redni letni koncert (6. maja
v Filharmoniji), zadnji dan
aprila pa je skupno s folklor-
no skupino France Marolt
gostoval v Italiji (Videm) na
prireditvi Pomlad 65. VODO-
PIVCI so svoje letošnje delo-
vanje usmerili predvsem na
gostovanja po Primorski (sa-
mostojni koncerti v Sežani,
Tomaju, Tobninu itd.).
FRANCE MAROLT pa se po-
leg rednega nastopa (16. ma-
ja v Operi) pripravlja še za
gostovanje v Erbachu (Za-
bodna Nemčija) na medna-
rodnem festivalu folklore.
AD HOC je v svoji kratki
dobi dela (ustanovljen je bil
1961. leta) gostoval že v Hel-
sinkih, kjer je na svetovnem
študentovskem festivalu jazza
osvojil prvo mesto, v ZAR in
Avstriji. Poleg tega je stalen
gost jugoslovanskega festival
jazza na Bledu. Vse Akademi-
kove skupine sodelujejo tudi
tia proslavah v počastitev 20.
obletnice osvoboditve, 25.
maja itd.



Od rerum novarum do mater et magistra
Nadaljevanje in konec

Leon: »Posedovanje stvari v zasebni
lasti je pravica, ki je človeku dana po
naravi... Kar nas dviga kvišku in nas
odlikuje, kar človeka napravi človeka, da
se bistveno razlikuje od živali, to je ra-
zum ali pamet In zato, ker je samo to
živo bitje oblagodarjeno z razumom, mo-
ramo čtoveku prisoditi ne samo rabo do-
brin, ki je skupna vsem živim bitjem,
arapak stalno in trdno rabo do posesti,
ne samo tistih dobrin, ki se
z rabo uničijo ampak tudi
on ih, ki po rabi ostanejo.« (Osnovna
načela krščanskega socializma — Rerrum
novarum, str. 41/42, Ljubljana 1931. Vsi
nadaljnji citati enciklke Leona XIII. so
vzeti iz tega prevoda). Torej iz človeko-
ve specifične lastnosti to je njegove smo-
trne dejavnosti utemeljuje privatno la-
stnino, ki ravno do najvišje mere uniču-
je to lastnost, ko privatna lastnina doseže
formo kdlpitala. Marx pravi, da nas je
ravno privatno lastništvo naredilo tako
neumne in enostranske, da je predmet
naš šele tedaj, ko ga imamo kot kapital,
ali ga neposredno posedujemo, ga jemo,
nosimo, skratka, ko ga uporabljamo. »Na
mesto vseh fizičnih in duhovnih občutkov
je zaradi tega stopilo enostavno odtujenje
vseh teh občutkov, občutek posedovanja«
(Rani radovi, štr. 245/46). Mnenje cerkve
o lastnini se ni bistveno spremenilo do
leta 1960. V encikliki Mater et magistm
beremo naslednje: »Sicer bi bilo prazno
naglašati svobodno osebno pobudo na go-
spodarskem polju, če ta pobuda ne bi
imela svobodno razpolaganje s sredstvi, ki
so neobhodno potrebna, da se uveljavi.
Zgodovina in izkušnja poleg tega učita,
da je v političnih vladavinah, ki ne pri-
znavajo pravico zasebne lastnine, tudi
proizvajalnih sredstev zadušeno osnovno
izražanje svobode.... Pravica zasebne la-
stnine tudi proizvajalnih dobrin ima stal-
no vrednost prav zato, ker je naravno
pravo utemeljeno na antalogični in smo-
tmi prioriteti posameznih človeških bitij
nasproti družbi.« Papež govori tu v je-
ziku buržoazije in Marx je ta jezik razga-
lil več kot sto let pred Janezom XXIII.,
ko je v Komunističnem manifestu zapi-
sal, da taka svoboda obstoji prav zato,
ker je za devet desetin odpravljena. Leon
XIII. je iz možnosti družbene lastnine
zaključil, da bo prišlo do splošne lenobe,
papež Janez se je temu zaključku izognil,
ker bi ga praksa socMističnih dežel očit-
no postavila na lcž. On prihaja do veli-
ko manj poraznega zaključka: v ustvar-
janju socialističnega družbenega reda ne
nastaja splošna lenoba, temveč je samo
zadušeno osnovno izražanje svobode. Leon
zavrača v svojem času sploh možnost ob-
stoja novega družbenega reda, ker v njej
zamre vsaka dejavnost, Janez XIII. pa
to možnost pripozna, ker se je že reali-
zirala, in socialistične odnose ne obsoja
v imenu lenobe, temveč v imenu svobo-
de. To je napredek v kritiki, saj ob vse-
splošni lenobi nobena družba ne more
obstajati brez določenega pojmovanja in
stopnje svobode pa lahko. Papeževa mi-
sel o zadušenem izražtmju svobode v
socialističnih deželah ima svojo realno
osnovo v nekaterih oblikah grobega admi-

nistrativno-birokratskega vodenja gospo-
darstva, ki je dalo pečat vsem ostalim
družbenim odnosom. Leon si je še lahko
privoščil, da je delo proglasil za edini
temelj lastnine, čeprav v zasebni lastnini
izenačuje, dohodek od dela s profitom od
kapitala. V času Pija XI. pa se je funkci-
ja lastništva že tako izdvojila od nepo-
sredne angažiranosti kapitalista v proiz-
vodnem procesu, da je bilo nemogoče re-
sno zagovarjati gornjo trditev, ki je bila
v očitnem nasprotju z dejanskimi odnosi.
Ob takem razkolu med teoretično postav-
ko in stvarnostjo je prva imela revolucio-
naren karakter, ker je zahtevala, da ona
postane stvarnost in V tej svoji zahtevi
je spoznala, da v resnici zahteva nekaj
drugega in sicer ukinitev privatne lastni-
ne same. Gornja trditev ni mogla več
nositi utopistični karakter: da bi vsi po-
stali majhni kapitalisti. Pij XI. je čutil
potrebo, da odbije revolucionarno ost, ki
jo je skrivala Leonova teza (ki pa v Leo-
novem času ni imela na sebi prav nič
revolucionarnega, temveč je nasprotno
prikrivala izkoriščevalski proizvodni od-
nos) in odbije jo tako, da se solidarizira
s kapitalističnim odnosom in pripozna, s
tavtologijo, da je tudi kapital temelj sa-
sebne lastnine. Pij popravlja Leona, ki je
izgovoril nekaj, kar sam ni hotel. Pijeva

kritika Leona je kritika zrelega monopol-
nega kapitalizma liberalninih kapitalstič-
nih odnosov. Ta kritika zahteva, da se
razvitejši odnosi kapitala priznajo za kon-
sekventnejšo resnico. V toliko ima Pij
prav. Leon še privatno lastnino . glavnem
misli v relaciji delavec — kapitalist, am-
privatni lastnini in kapitalistični odnos ne
misli v realcij delavec — kapitalist, am-
pak delavec — zemljiški posestnik. ta
Leonov pristop je pogojen s tem, ker še
veliko število zemljiških lastnikov — kme-
tov ni obdelovalo zemljo na kapitalističen
način — z mezdnim, najemnim delom.
Leon pripozna, da je bog izročil zemljo
vesoljnemu človeškemu rodu, toda apolo-
getsko dodaja: »ne, kakor da bi hoUtl,
naj vsi skupaj nad njo gospodujejo...
ampak, ker ni nobenemu določil njenega
dela v last.« (str. 48.)

Človek bi se lahko sedaj po pravici
vprašal, kako papež ve, da bog ravno to
ni hotel. Skrivnost papeževega vedenja, da
bog ni hotel skupne lastnine nad zemljo,
je nastala tedaj, ko je privatna lastnina
že obstajala. če cerkev pot od privatne
lastnine do kapitala skuša razložiti z več-
jo ali manjšo pridnostjo, potem se mili-
jonske armade delavcev, ki niso lastniki
proizvajalnih sredstev, proglaša za lenuhe.
če Leon postavlja v ospredje privatno la-
stnino s tem, ko jo z delom utemeljuje,

pa je Janez prisiljen marsikje v središče
postaviti samo delo, ko spozna, da to
predstavlja »za večino Ijudi edini vir do-
hodkov, iz katerega črpa sredstva za živ-
Ijenje.«

Ta Janezova ugotovitev izraža zrelo
dejstvo, da se je v delavskem razredu
delovna sposobnost osamosvojila, ločila
od svojih predmetnih pogojev. Janez to
ločitev sprejema in zato zamolči to drugo
stran dela.

c) KRŠČANSKO POJMOVANJE

VLOGE DRŽAVE

Osnovno funkcijo države je Leon jasno
izpovedal: »Temeljno načelo pa je, da je
treba z oblastjo in zakonsko zaščito bra-
niti privatno lastnino.«

V encikliki Mater et magistra se to
stališče nekoliko omaja: »Moderna doba
se nagiba k postopni razširitvi lastnine,
katere nosilec je Država in druga javno
pravna telesa.« Leon je intervencijo drža-
ve dopustil samo tedaj, »če bi se gospo-
dar branil dati celotno plačilo, ali delavec
ne bi hotel storiti v celoti dolžnega dela.
V teh — izven teh nikakih — slučajih
bi bilo pravično, da državna oblast po-
seže vmes, da vsakemu ostane njegovo
pravo neokrnjeno« (str. 143). če sedaj to
misel povežemo z naslednjo, da v delovni
pogodbi »vendar ostane vedno nekaj od
naravne pravičnosti, kar je več in bolj
staro kot preprosta volja pogodbenikov,
namreč: da mora plačilo zadostovati, da
hrani delavca in sicer varčnega in dobre-
ga značaja,« potem poseganje države prak-
tično odpade, kajti ta »nekaj od naravne
pravičnosti« je v bistvu minimalna delov-
na mezda, s katero mora delavec nado-
mestiti porabljene mišice, kosti, živce,
skratka, porabljeno energijo. Kar je preko
te »naravne pravičnosti«, pa je rezultat
organizirane borbe delavskega razreda,
kulturne stopnje neke družbene skupnosti,
nivoja nacionalne produktivnosti idr. Ta
»naravna pmvičnost« je več ali manj tudi
življenjski interes kapitala, če se hoče
obnavljati in povečavati, kar pa je njegov
življenjski interes. če Pij I. govori o
obremenitvi države, pa Janez XXIII. že od-
krito opozarja na nevarnost birokratiza-
cije državnega aparata: »Pozabiti tudi ne
smemo, da morajo biti pobude gospodar-
ske narave v Državi in drugih javnoprav-
nih teles zaupane Ijudem, ki so za to res
primerni, neoporečeno pošteni in se živo
zavedajo odgovornosti do dežele. Poleg te-
ga mora biti njihovo delovanje pod stal-
nim nadzorstvom še zato, da se v sami
državni organizaciji ne ustvarijo središča
gospodarske oblasti na škodo njihovemu
razlogu obstaja, to je blaginje skupnosti.«
Praksa kapitalističnih dežel dokazuje, da
se na odgovorna in vodilna mesta v držav-
nem aparatu ne izbirajo Ijudje po krite-
riju mieoporečene poštenosti«, temveč po
tem ali imajo dovolj sredstev, da lahko
tekmuje v političnem boju ali ne.

d) O KRSČANSKI SOCIALNI PRAVICI
IN PRAVIČNOSTI

Kot je apologetska politična ekonomi-
ja prenesla težišče problema iz proizvod-

n]e v menjavo in delitev, tako je tudi
katoliški socialni nauk obseden s
predstavo o pravični razdelitvi dobrin in
o socialni rabi privatne lastnine. Leon
ugotavlja: »Zelo težavno je namreč dolo-
čiti pravice in dolžnosti, ki se jih imajo
držati bogati in ubogi...« (str. 22). Pij XI.
loči menjalno prdvičnost tj.- da daš ekvi-
valent za ekvivalent in to naj bi ustreza-
lo laslninski pravici, rabo lastnine pa »ne
veleva ta pravičnost, temveč druge krepo-
sti... «? V te druge kreposti pa rMj bi
spadale zmernost, varčnost, Ijubezen do
bližnjega. Menjalna pravičnost ni sploh
nobena pravičnost, temveč ekonomski za-
kon blagovne proizvodnje. Socialni polo-
žaj lastnine pa papež prepušča hrščanski
nesebičnosti kapitalista. Krščanska social-
na pravičnost se v bistvu reducira na na-
slednjo zahtevo kapitala: enak profit na
enoto vloženega kapitala, delavcu pa ta-
ko mezdo, da bo lahko proizvajal ta pro-
fit, ali celo ustvarjal monopolni profit.
Na mesto fraz o socialni pravičnosti sto-
pijo objektivni družbeni odnosi. To
potrjujejo tudi naslednje misli Janeza
XXIII., ko nam podrobneje razloži, kaj
si predstavlja pod socialno pravičnostjo:
»Pri določanju nagrade pa je seveda tre-
ba tudi upoštevati njihov dejanski do-
prinos v proizvodnji in gospodarske po-
goje, zahteve splošne blaginje dotičnih
držav, posebno v kolikor so povezane s
celotnirn položajem delovne sile vse de-
žele.. .

Jasno, da je treba imeti omenjene za-
hteve splošne blaginje, tako v narodnem
kot v svetovnem merilu, pred očmi tudi
pri določanju dobička voditeljem podjetij
ter v obliki odstotkov ali dividendov
tistim, ki so dali kapital.« Leon XIII. je
še lahko pridigal o uboštvu kot o časti,
medtem ko se Janez XXIII. preveč zave-
da, da danes ni mogoče s tako tezo sto-
piti pred najširše delovne množice, ker
so te pokazale preveč volje, da bi se za-
dovoljile z uboštvom. Leon: »Tiste, ki ni-
majo premoženja Cerkev temeljito pO-
učuje, da jim uboštvo po božji sodbi ni
v nečast in da se jim ni treba sramovati,
da si z delom pridobivajo svoj živež«
(str. 100). Janez XXIII. se je tudi veliko
bolj zavzel za reševanje temeljnih druž-
benih problemov svetovnega pomena kot
pa npr. Leon, ki pravi: »Najboljše, kar
storimo, je, da vzamemo človeško življe-
nje, kakršno je, obenem pa, kakor smo
že omenili, iščemo drugod za težave pri-
merne olajšave« (str. 75). Ta »primerna
olajšava« pa predstavlja veliki izliv Iju-
bezni »mislimo na krščansko Ijubezen, ki
na kratko obsega postavo celega evangeli-
ja in ki je vedno pripravljena sebe žrtvo-
vati za korist druglh« (str. 174). če Janez
XXIII. pravi: »Predvsem ponovno po-
udarjamo, da je krščanski družbeni nauk
dopolnilni del krščansko pojmovanega
šivljenja,« potem lahko samo še dodamo:
krščansko pojmovano življenje pa je do-
polnilni del »nekfščanskih« razmer. Re-
ligija je in ostane tisto, kar so ugotovili
Lenin in klasiki marksizma: izraz resnič-
ne bede in hkrati nemočen protest proti
tej bedi.

Andrej Kirn

21. člen ustave - jabolko spora med nemškimi strankami
Finančna neodvisnost nemške socialno

demokratske stranke je narekovala svojim
olanom osnutek zakona, ki naj bii vsem
nemškim strankam znatno omejil dotok
denarnih sredstev. V jmenu socialno de.
mokratske stranke se je eden njenih lea-
derjev, posdanec Schmitt — Vockenhausen
potegovai za naslednje:

^ da bi biii članom socialno demo-
kratske stranke znani vsi tisti, ki bi ka-
terikoli nemški stranki darovali 10.000 DM
ali več,

0 da država ne bi dajala pripadnikom
katerekoli stranke olajšav pri plačevanju
davkov in

9 da bi aa posebne naloge strank p o
skrbela z manjšimii in namenskimi dota-
oijami država, te dotacije pa naj bi vsako
leto znova odobrili.

Nečesa pa se člani sociadno demokrat-
ske stranke zelo foojijo: objave finančnih
sredstev posameznih strank. Schmitt —
Vockenhausen: »O tem ni v ustavii niti
besede!«

Bonske koalicijske stranke (krščansko
socialdst:čna in krščansko demokratska
stranka) pa nameravajo še pred volitvami
v Bundestag doseči uzakonitev naslednjih
svojih zahtev:

Q državno financiranje vseh strank
(eno nemško marko na volilnega upravi.
čenca) brez vsakokratriega posebnega pri-
voljenja.

P darilne bone (dve nemški marki na
volilnega upravičenoa), od česar dobi vla-
da 40 odstotkov.

Koalicija si razen tega tudi prizadeva,
da bi vse stranke objavile to&ie podatke

o svojem premoženju, kar brez dvoma
meri zlasti na socialne demokrate.

Ozadje tega spora med zahodnonemški-
mi strankami predstavlja deset besed, ki
jih je pred šestnajstami leti prejel nemški
parlament v utavo: »Stranke morajo o iz-
vorih svojih denarnih sredstev natančno
obveščati javnost.«

Avtor ideje o objavljanju izvorov fi-
"hančnih sredstev nemških strank je bil
westfalski poslanec Johanes Brockmann,
olan stranke krščanskega centra. Svojo za-
misel jfe pred letti utemeljeval takoBe:
»PretekHost nemškiih strank, zlasti pa pre-
tekilost tiste nemške stranke, ki nas je te-
rorizirala dolgih dvanajst let, jasno govori
za utemeljenost uzakonitve tega predloga.«

Večf.na ustavodajailcev je bila takrait
prepričana, da Hitler nikoli ns bi mogel
priti do take oblastii, če nacisfcične stran-
ke ne bi finančno podpiraili anonimni mo-
gotci nemške velike industrije. Po izjavi
Hjalmarja Schachtia na nurnberškem pro-
oesu so dali tovarnarji: Krupp, Schniitzler
in Vogler samo v februarju J.933 okoli
tri milijone nemških mark za nacistične
voililne fonde.

Tako je prišel 8. maja 1949 gori ome-
njeni člen 21 brez diskusije v nemško
z<vezno ustavo. Seveda pa se stvamost ni
vselej odviiijaia po željah ustave. že tri leta
kasneje — 1951 — je tedanji nemški zvezni
kancder Adenauer preprečil uzakonitev aa-
konskega osnuitka o javnem računovod-
stviu nemških strank.

Meščanske stranke prve bonnske vlad-
ne koaldcije, med katerimi sta najporaem-

bnejši kišoansko socdalna in krščansko

demokratska stranka, so črpale svoja de-
narna sredstva iz posebnih skladov, ki jin?
jih je dajala nemška industrija, zato da
bi v nasprotju s socialističnimi tendenca-
mi zastopale interese svobodnega tržnega
gospodarstva.

Koalicija in opozicija v aahodnonem-
škeon politdčnem žMjenju sta se kmalu za-
čeli bistveno razlikovati tudii v finančnem
pogledu: krščansko demokratska stranka
je bila po uradni bonnski terminologiji
»jfevna stranka z bogatimi prijatelji«, n^m-
ška socialistična stranka pa »bogata stran-
ka z revnimi prijatedji«.

Že v predvoliinem boju leta 1953 se je
socialno demokratskia stranka uprla finan-
ciiranju rivalskih strank iz tujih virov. Kot
navajajo brošure te sfcranke, so nemška
gospodaska združenja in velika industrij.
ska podjetja nemškemu protisocialistične-
mu gibanju prispevala približno 180 mili-
jonov nemških mark. Kot so ugotovile
kasnejše preiskave, so resnične številke
seveda precej nižje.

Po konoanem volilnem boju je blagajnik
kršoansko demokratske stranke Bach iz-
javil, da so njegovi stroški za propagando
zniašada 18 milijonov mark, blagajnik so-
eialistiične stranke Nau pa je iajavil, da
je smel za propagandne namene svoje
stranke potrošiti le nekaj manj kot 7 mi-
ldjonov rnark. Nemška socialistična stran-
ka je doživea sicer svoj 57. volilni poraz,
vendar je v zadoščenje dosegla vsaj to, da
je od pomladi 1958 dalje vlada vse prosto-
valjne dajatve nemškim strankam obdav-
čila. Posdedica tega je bila, da je

darežljivost strankarskih mecenov nekoliko
usihati.

Konrad Adenauer se je postavii na no-
vo staldšče. V nekem uradnem razgovoru
se je nemški kancler potožil nad »priti-
skom interesnih gospodarskih skupin na
oblikovalce političnega javnega mnenja«,
kar je dotilej nemška krščanska demokrait-
ska stranka zanikala, in se zavzel za finan-
caranje strank iz državnih sredstev.

Leta 1959 je poslanec krščansko demo-
kratske stranke Gerhard Stoltenberg zsah-
teval iz državne blag'ajne pet milijonov
mark »za državljansko izobraževanje
strank«, leta 1962 so si štiri bonnske vlad-
ne stranke delile že 20 miliijonov mark iz
državne blagajne, leta 1964 pa že celo 38
milijonov mark (eno marko na volilnega
upravičenca). Socialno demokratska straat
ka je biia teoretično zmeraj nasprotnioa
takšnega načina financiranja, vendar se
svojemu deležu nikakor ni bila pripravlje-
na odreči. V primeri s tako širokopoteznim
državnim financiranjem nemških strarik
so prispevki posamezaiikov kat kapljica v
morje.

Spor v javnostJi je ostal: meščanske
stranke še zmeraj niso prlpravljene izdati
imen Ijudi, ki jih finančno podpirajo, so-
cialni demokrati pa nočejo objavitii svo-
jega finančnega stanja. Vsa prizadevanja,
da bi se vse nemške stranke sporazoimele
o enotnetm zakonskem osnutku o financi-
ranju nemkih strank v skladu z 21. členom
ustave, so doslej spodletetla.

Priredil: B.J.
(»Der Spiegel«)



TELESNA KULTURA - DRUŽBENO POLITIČNO DELO
Razprave o telesni kulturi v zadnjem

času na vseh nivojih tako od zveznih pre-
ko republiških do občinskih organov ka-
žejo, da postaja telesna kultura iz dneva
v dan bolj pomembno družbeno-politično
vprašanje, s katerim se ne morejo še vna-
prej ukvarjati le redki posamezniki, tem-
več družba kot celota.

Statistike so še vedno porazne. Poda-
tek, da je le približno 7 odstotkov vsega
prebivalstva Slovenije aktivno vključenega
v telesno vzgojnih organizacijah, je ver-
jetno celo previsok in kaže, da smo še ce-
lo pri nas pod povprečjem ljudi, ki se
ukvarjaj^ s teiesno vzgojo na vzhodu in
da smo celo pod evropskim povprečjem.
Tako torej o množični telesni vzgoji še ne
moremo govoriti, športna dejavnost se
nam še vedno ne obrestuje v obliki zdrav-
ja, razpoloženja, povečanja odpornosti pro-
ti obolenjem, zmanjšanju števila nesreč
in izostanku z dela, večji produktivnosti,
večjega veselja do dela in učenja itd.

Seveda pa nam osnovnih vzrokov za
takšno stanje ni potrebno kaj dosti iskati.
Pomanjkanje sredstev, športnih objektov,
strokovnih kadrov in pa še vedno precej
zakoreninjeno mišljenje, da sta telesna
vzgoja in rekreacija nekaj povsem nepo-
trebnega ter izguba časa in denaf ja — vse
to so ovire, ki jih bomo mogli najprej
prebroditi, če bomo hoteli doseči vidnejše
uspehe.

Telesna vzgoja na šolah, in sedaj tudi
na fakultetah, bi morala predstavljati te-
melje naše telesne kulture; osnovo, brez
katere ni nadaljnjih uspehov. Treba je re-
či, da smo si v tem pravzaprav vsi edini,
vendar pa moramo pristaviti, da rezultati
niso takšni, pziroma so precej drugačni.
Pregledi šolsko obveznih otrok kažejo, da
ima večje ali manjše telesne okvare od
30—40 odstotkov vseh otrok in da je za-
dovoljivo razvitih le 40 odstotkov vseh
otrok. število teh okvar je v strokovnih
šolah in na fakultetah še precej večje,
saj se z leti odstotek vedno veča, poleg
tega pa gre povečanje invalidnosti tudi na
račun psihičnih okvar, ki so posledica štu-
dijske preobremenitve brez prepotrebne
rekreacije. če dodamo še samo to, da ima
le približno 35 odstotkov vseh šol telovad-
nice, okoli 50 odstotkov igrišča za vadbo
na prostem, da je oprema skrajno po-

manjkljiva, potem je jasno, da je kljub
majhnim sredstvom za takšno stanje del-
no krivo tudi še vedno ponekod med uč-
nim osebjem in družbenimi organi zasta-
relo vrednotenje telesne vzgoje, saj se ne
zavedajo, da to ni le predmet, ampak se-
stavni del celotnega učno-vzgojnega pro-
cesa šolske dejavnosti. Vse to pomanjklji-
vo vrednotenje pa se kaže tudi v določa-
nju sredstev za telesno vzgojo, ki so še
vedno mnogo, mnogo premajhna, čeprav
ne trdimo, da so na splošno tako majhna,
vendar jih gre žal vse preveč za kvalitetne
športnike. Menimo, da je treba dati naj-
večji poudarek telesni kulturi prav v vzgoj-
no izobraževalnih ustanovah, od osnovnih
šol pa do fakultet. Osnovne misli, pripo-

Točila skupščine SR Slovenije o teh vpra-
šanjih bi bile: telesna kultura mora po-
stati v šolah neizogiben del učno vzgojne-
ga procesa, vse nove šolske zgradbe ne
smejo ostati brez telovadnic, ki jih je tre-
ba dograditi tudi starim šolskim zgrad-
bam, univerza naj pospeši prizadevanja
pri uvajanju telesne vzgoje v redni pro-
gram svojega dela.

Jasno pa je, da bomo lahko o večjih
uspehih tudi na tem področju govorili tu-
di še takrat, ko bomo imeli na razpolago
precej večje število strokovnih kadrov, ka-
terih pomanjkanje je celo večje, kot se
nam zdi na prvi pogled. Vzrok za to je
predvsem v pomanjkanju družbenega.
ugleda teh Ijudi in nejasne osebne per-
spektive telesno vzgojnih delavcev, ki je
posledica neurejenih materialnih razmer
v društvih in klubih. Pomanjkanje je tako
že v sedanji širini dela veliko, še mnogo
večje pa bo, če bomo uspeli z idejo uva-
janja telesne vzgoje na višje, visoke šole
in fakultete, intenzivnejšega dela v šolskih
in fakultetnih športnih društvih, preven-
tivno in korektivno gimnastiko, saj obe
tovrstni vzgojni indistuciji v Ljubljani in
Mariboru ne šolata dovolj kadra. Podob-
na je situacija tudi v družbenih organiza-
cijah, saj je Slovenija po številu kvali-
ficij^nih trenerjev in strokovnjakov celo
pod jugoslovanskim povprečjem. Ob
takšnem stanju pač ni pričakovati vidnej-
ših uspehov tako pri izboljšanju rasti in
vzgoje naše mladine, kakor pri razvoju
množičnosti in končno pri vrhunskih do-
sežkih naše telesne kulture. Rešitev je tu-

di v tem, da te institucije razširjajo svojo
dejavnost, da pričnejo z organizacijo teča-
jev in seminarjev in na ta način vzgajajo
nove amaterske kadre in izpopolnjujejo
profesionalne.

Odraz takšnega nezadovoljivega stanja
v šolah in na fakultetah je tudi stanje te-
lesne vzgoje in rekreacije v podjetjih. V
Sovjetski zvezi je na primer že 75 odstot-
kov delovnih organizacij uvedlo aktiven
oddih med delovnim časom. čeprav se
verjetno na tem področju ne bomo opri-
jemali vzorov vzhoda, pa je vendarle dej-
stvo, da je pri nas na tem podr«čju zelo
malo storjenega in bo za začetek nujno,
da najdemo v delovnih kolektivih ustrez-
ne oblike aktivnega oddiha vsaj za mlade
proizvajalce, da bodo bolj zdravi, sposob-
ni in kos vse zahtevnejšim nalogam. če-
prav imajo nekatere organizacije sicer
pravilen odnos do tega vprašanja in so že
zaposlile strokovnjaka, ki teoretične iz-
sledke prenaša v prakso, vendar lahko re-
čemo, da je delo na tem področju še po-
vsem stihijsko. Sindikalne komisije za
šport namreč niso dovolj, ne morejo biti
kos zahtevnim nalogam, saj sta za to po-
trebna strokovnost, čas in poglobljeno
delo. čeprav so nekatere statistike o za-
mujenih dnevnih zaradi bolezni nezgod že
prepričale, da bi bilo bolje zaposliti stro-
kovnjaka, pa se jim vendar zdi škoda sred-
stev, ki bi bila potrebna za to.

Ob vsem tem ne smemo mimo dej-
stva, da imamo za dosego naših ciljev še
vedno premalo prepotrebnih športnih ob-
jektov, saj skupno število približno dva
tisoč v vsej Sloveniji kaže, da tudi tukaj
ne moremo govoriti o kakšnem večjem
napredku. številni objekti niso v skladu
z vsemi tehničnimi normami in niso pri-
merni za tekmovanja, poleg tega pa pri-
manjkuje nekaterih športnih naprav, brez
katerih si ne moremo zamišljati sodobne
in dobro organizirane osnovne telesne
vzgoje. Velik problem je tudi vzdrževanje
teh objektov in naprav, saj je upravljanje
prepuščeno osnovnim koristnikom, klu-
bom ali društvom, ki pa nimajo dovolj
sredstev in tako mnogi objekti propadajo.
Poglavje zase je financiranje telesno kul-
turne dejavnosti, saj nad sredstvi, ki jih
trošimo v te namene, sploh ni prave kon-
trole. čas bi bil, da to, kar dajemo, smo-

trneje izkoriščamo in nalagamo, ne pa,
da vzdržujemo umetno kvaliteto ali pa,
da dajemo sredstva skoraj izključno na
račun kvalitetnega športa. Dejstvo, da
imajo pri dotacijah s strani delovnih or-
ganizacij prednost razni vrhunski športni-
ki ne pa osnovna telesno kulturna de-
javnost, je še vedno velika ovira sistema-
tičnemu vlaganju sredstev, s katertmi bi
lahko dosegli skladnejši razvoj telesne
kulture. Morda bi bila rešitev v izdelavi
programov razvoja telesne vzgoje občin,
saj bi jih vključili v sedemletni plan druž-
benega razvoja občine. Programe pa bi
seveda morali sestavljati na osnovl ustrez-.
nih materialnih pogojev in finančnih sred-
stev tako za osnovno dejavnost kot za
gradnjo in izkoriščanje objektov in njiho-
vo opremo ter za izobraževanje strokov-
nih kadrov,

Iz vsega tega je razvidno, da *je v tele-
sno vzgojni dejavnosti še mnogo nena-
črtnosti in laičnosti, saj je njen razvoj v
večini primerov odvisen od posamezni-
kov in je še vedno nezadostna pobuda
družbenih činiteljev. šolska telesna vzgo
ja je še vedno pod močnim subjektivnim
vplivom učitelja odvisna od razpoloženja
in miselnosti, ki jo imajo prosvetni kadri
v tej dejavnosti, medtem ko o kakšni na-
črfcni telesni vzgoji na fakultetah še sko
raj ne moremo govoriti. Pri gradnji ob-
jektov in pri nastajanju osnovnih. telesno-
vzgojnih organizacij je še vedno popolna
slučajnost, vse to pa ima posledice pri
vrednotenju telesne vzgoje in njenih čini-
teljev v naši družbi nasploh.

Z gotovostjo lahko trdimo, da bomo
vsaj delno rešili vsa ta vprašanja le na ta
način, da bomo nudili telesno kulturnim
delavcem to, kar jim gre. Prav gotovo se
bomo morali enkrat dokončno sporazu-
meti, ali je telesno kulturna dejavnost
družbeno-politično delo, ali so rezultati
telesne vzgoje za nas zanimivi ali ne. In
če smo si edini v tem, da je telesna kul-
tura pomembno področje dela, ki terja
povsem resno in kontinuirano delo, tedaj
bomo morali temeljito spremeniti doseda-
nji odnos do ljudi, ki se že trudijo, da
bi postavili vso našo telesno vzgojnc de-
javnost na trdne temelje.

Srečko Rutar

SEMINAR ZA KADRE

Prvenstvo ljubljanske univerze v rokometu v Študentskem naselju je v polnem razmahu,
boji postajajo vse bolj zagrizeni, tako da je pričakovati dramatičen finiš, ki bo do-
končno pokazal, fcatera fakulteta ima res najboljše rokometaše. — Na sliki: tipičen
prizor iz ene od tekem drugega kola.
n . Foto: Tomo Brezovar

PRVENSTVO
V STRELJANJU

V dvorani na Poljanski 6 je bilo za-
ključeno dvodnevno prvenstvo ljubljanske
univerze v streljanju z zračno puško. Tek-
movali so ekipno in posamezno, vendar
plasmaja žensk niso računali posebej, za-
radj premajhne udeležbe. Vsaka ekipa je
imela na razpolago 25 minut časa, streljali
pa so vsi člani istočasno. Vsak tekmova-
lec je imel 20 strelov v konkurenci, pet
poizkusnih. Tudi tokrat lahko rečemo,
da je prireditelj ZŠOTK storil vse, kar je
v njegovi moči, da bi tekmovanje res uspe-
lo in pritegnilo čim širši krog študentov,
vendar pa nas udeležba 34 študentov
nikakor ne more zadovoljiti. Dejstvo je,
da je na univerzi vsaj enkrat več kvalitet-
nih strelcev, medtem ko je povprečnih
študentov, ki se ukvarjajo s*i;em športom
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občasno, vsaj 500. Kot kaže, so ugotovitve,
da nekaj le ni v redu s študentskim špor-
tom, povsem na mestu.

Tekmovalci so se po rezultatih razdelili
nekako v tri razrede: zelo dobre, povpreč-
ne in slabe, vendar med njimi le ni več-
jih razlik razen nekaj prvoplasiranih. Med
posamezniki je zmagal Tone Prestor s 172
krogi pred Ivom Zgoženom 168 — oba ve-
terina in Marjanom Horzenom 163 —
agronomija. Četrto mesto je presenetljivo
zasedla Marija Prestor, študentka stoma-
tologije s 157 krogi, za njo pa so se zvr-
stili Drago Kos, Jože Kumer, Regina Rant,
vsi agronomija ter Oskar Dolenc (strojna),
štefan Kupec (veterina) in Henrik Jonko
(agronomija). V ekipni konkurenci (po štir-
je tekmovalci) je zmagala ekipa agrono-
mije pred veterino in FAGG. Zmagovalna
ekipa je prejela diplomo in prehodni po-
kal, ostali dve ekipi pa diplomi.

S.R.

Izvršni odbor Počitniške zveze na Uni-
verzi je priredil pretekli teden na Sred-
njem vrhu dvodnevni seminar za študen-
te, ki čutijo veselje za delo v tej organi-
zaciji. Seminar so organizirali predvsem
zato, ker je velika ovira pri realizaciji te-
ženj prenosa dejavnosti organizacije na
fakultete še vedno veliko pomanjkanje
aktivistov Počitniške zveze, ki bi bili pri-
pravljeni pričeti z delom po fakultetah,
nekaj manj pa zaradi dejstev, da bodo iz-
vršni odbor univerze v kratkem zapusti-
li nekateri vodilni kadri, ki. jih bo prav
tako potrebno nadomestiti.

Nad 30 udeležencev iz vseh fakultet je
v dveb. dneh slišalo vrsto predavanj iz
vseh področij dela PZ, tako da so bili ob
zaključku dobro seznanjeni z osnovno pro-
blematiko organizacije. Počitniška zveza se
prav letos precej prizadeva, da poveča
svojo dejavnost, jo popestri in prilagodi
novim momentom, ki so bili poudarjeni
že na S. kongresu ZKJ. Parole, da naj bo-
do družine po fakultetah organizatorji ak-
tivnosti, izvršni odbor univerze pa le ko-
ordinator njihovega dela ne smejo ostajati
le besede, marveč je treba pričeti s kon-
kretno realizacijo. To je bil osnovni sklep
tega seminarja, katerega posledica je, da
gredo počitničarji na univerzi z veejim op-
timizmom v novo obdobje. Dobro zagoto-
vilo za to so tudi udeleženci seminarja,
ki so pokazali veliko zanimanje in voljo,
da postanejo prav oni tisti, od katerib or-
ganizacija pričakuje realizacijo te sicer že
stare ferialne politike.

Ker so bila predavanja zelo dobro pri-
pravljena, zaradi pomanjkanja časa kakš-
nih obširnejših razprav ni bilo. Precej pa
so govorili o konkretnem delu v prihod-
njem obdobju. Ker bo odslej izvršni odbor
na univerzi prirejal le akcije širšega po-
mena, so se dogovorili, da bo njegova na-
loga v prihodnjem obdobju, da organizira
letovanja, izposojanje šotorov in druge tu-
ristične opreme, vsakoletne akcije v ino-
zemstvo — tokrat v Bolgarijo, in pa velik
kolesarski izlet, ki bo že 21., 22. in 23. ma-
ja v znane partizanske kraje na Kozjan-
skem. Izlet bo združen s partizanskim
slavjem in piknikom v Kozjem, na njem
pa bo sodelovala tudi ljubljanska televi-
zija, udeležilo se ga bo približno 30 štu-
dentov in študentk. Za izlet je že sedaj,
čeprav uradno še sploh ni • objavljen,
med študenti veliko zanimanje in bo imel
tako pripravljalni odbor pri izbiri udele-
žencev verjetno težavno nalogo.

Ker je bil ta seminar predvsem zaradi
novih kadrov bolj informativnega značaja,
so sklenili organizirati še ta mesec v Ljub-
ljani posebne poldnevne specializirane se-
minarje, na katerih bodo konkretneje raz-
pravljali o posameznih področjih dela te
organizacije.

NASELJA
V počastitev 20. obletnice osvoboditve Ljub-

Ijane se je v času majskih praznikov spoprijelo
16 ekip iz štirih držav (Čehoslovaške, Avstrije,
Romunije in Jugoslavije) za pokal ljubljanskega
dnevnika » Z L A I I Z M A J « .

Prvo mesto je osvojila študentska ekipa Du-
naj I, ki je v postavi (VVimmer, Machata, Tono-
mura, Mitller) v finalu premagala študente Ljub-
ljane 1 (Vuksanovič, Ekart, Movrin, Šturm) z re-
Kultatom 3:1. Študentje ljubljanske ekipe to pot
resnično iiiso imeli šporine sreče, saj je v nepo*
srednem dvoboju edino Vuksanoviču uspelo pre-
magati svojega nasprotnika. Ker je turnir potc-
kal po izločilnem sistemn, so ostale ekipe igrale
v tolažifni skupini.

Končni vrstni red: Wien I, Ljubljana I, Wiea
II, Ljubljana II, Celovec, Maribor, Reka itd.

ŠPORTNO SREČANJE
VMARIBORli

V okviru sodelovanja med študentskima orga-
nizacijama na ekonomski fakulteti in na VEKk
Maribor je bilo pretekli teden v Mariboru športno
srečanje. Tekmovanja se je udeležilo z ekonoraske
fakultete 20 študentov, ki so tekmovali v nasled-
njih discipiinah: odbojki, košarki, namiznem teni-
su in šahu. V odbojki je zmagala po zanimivi igri
ekonomska fakulteta z rezultatom 3:1 (13:15, 15:5,
17:15, 15:9). Košarkarsko srečanje se je končalo
z zmago VEKš 76:64 (38:30), vendar EF ni nasto-
pila z najboljšo ekipo. V namiznem tenisu je
zmagala EF z rezultatom 5:2. V šaha so bili praT
tako boljši študentje EF, ki so zmagali z 3,5:0,3.

Prvo športno srečanje med obema visokošol-
skima zavodoma je uspelo in je bilo to začetek
širšega sodelovanja tndi na drugib področjiii dela
študentske organizacije.

Sportna srečanja med EF in VEKš bodo po-
stala tradicionalna, saj bodo mariborski študentjo
ie T maju gostovali v Ljubljani.



Pomladna pisma
DRAGl OČE SATIR!

Danes se ti spovedujem. Moram se
spovedati, ker se mislim kmalu za veko-
maj posloviti. Moral se bom. V svoje in
tvoje dobro, v dobro skupnosti in države,
ki odmira, Moji grehi so smrtni, zato od-
veze ne prosim — pa tudi zato, ker ni
nikogar, ki bi mi jo dal. Najprej sem
grešil, ker sem hudobno mislil. Hudobno
misliti se pravi ničesar hudobno znati.
Mislil sem, da govoriti ni greh, da resnico
povedati ni greh, da biti pošten ni greh,
da greh delati m greh, da ničesar ni greh,
da je vse greh le v očeh drugega, da je
torej tudi pravica lahko greh: mislil sem,
da je resnica samo ena.

Nisem bil dober, sovražil sem svoj na-
rod zavolio njegovih čudovitih lastnosti,
ki jih sam nisem želel imeti, sovražil sem
čudovito narodno zavest svojega naroda,
sovražil sem nivo njegove intelektualne
razvitosti, sovražil nepojmljivo kulturne
odnose v njegovih kulturnih razmerah,
sovražil sem ga, ker nikoli ni krenil na
krivo pot, če pa je, je takoj našel pot na~
zaj.

Dokazali so mi, da nisem bil napreden:
bil sem nasprotnik socializma, bil sem na-
sprotnik prave svobode in lastne volje
človeka posameznika, hotel sem zrušiti
sistem samoupravljanja, zato sem pisal
nekonstruktivne članke, bil sem vodja pod'
talne organizacije, ki se je borila sa zru-
šeneje sistema in uveljavitev kapitalistič-
no belogardističnih tešenj, bil sem proti
demokratičnemu načinu volitev, grobo sem
napadal tradicije naše revolucije in si pri-
zadeval, da bi oblatil vse, kar mi je pri-
šlo pod roke, da bi se ponorčeval iz na-
še stvarnosti, iz naših skupnih prizade-
vanj, ki so obrodila že neštete sadove.

Bil sem anarhist, ustvaril sem si vizijo
in potem v njenih okvirih kritiziral, ho-
tel sem zanesti med nepokvarjeno in za-
vedno študentsko mladino zrno nemira,
ki bi utegnilo vzkaliti v nevarno zasleplje-
nost, zavoljo svoje priznane nenačelnostt
sem hotel s svojim delom celo pomagati,
da bi se neka stvar, ki sem jo kritiziral,

popravila, ne da bi pustil, da se kritizira-
ni sam potrudi; tako sem vnesel anarhijo
tudi v kulturo, hotel sem, da bi se vse
postavilo na glavo, hotei sem brezpravje,
hotel seffi revolucijo zaradi revolucije-

Nisem bil uvideven, nisem razumel ob-
jektivnih in trenutno predstoječih težav,
na račim katerih je mogoče upravičeno to-
lerirati gospodarske napakč, nisem razu-
mel, zakaj nerentabilne investicije — toč-
neje povedano. jaz in meni podobni smo
krivi za nerentabUne investicije, vsi mi
bi radi živeli le na račun drugih, ker smo
preleni, da bi se učili in nekaj postali.

Kriv sem, ker nikoli nisem skušal po-
stati povprečen Slovenec, nikoli nisem ra-
čunal, koliko let še imam do pokojnine,
koliko možnosti je do takrat, da se pokoj-
nina dvigne, rjikoli nisem iskal prijateljev,
ki bi mi priskrbeli slušbo za mirno mi-
zico, nikoli se nisem delal lepega, pamet-
nega in poštenega, nikoli se nisem postav
Ijal, da sem prebral Marxov Kapital in
sem dober komunist, nikoli nisem kot ma-
lomeščan zabavljal čez kmete, nikoli ni-
sem iz avtomobila nikomur očital, da ne
more biti umetnik, ker se vozi s kolesom.
Nikoli si nisem dal izdelovati suknjičev
z dvojno podlogo, nikoli se nisem naiičil
vztrajno čakati na kost> ki bo priletela z
mize. Ničesar takega nisem storil. Zato
sem grešil.

Bil sem nepoboljšljiv, nikdar se nisem
spokoril za nobeno svojo napako. Izobčil
sem prosvetne delavce med spomine, ubi-
jal, sem po šest muh na mah in za vse
to sem še vedno živ —

pomisli —
še nisem zaprt, še me niso obesili —
ali ni to nezaslišano?
To ie grozno.
Ostudno

Ali te ni sram, da imaš takšnega sina?
Ali te ni sram, da si imel že toliko takš-
nih sinov? Ali te ni sram, da boš še imel
takšne sinove??? Jaz na tvojem mestu bi
se ubil, Na svojem mestu pa ostajam tvoj
prefinjeno terminološki in vsesplošni nor-
čevalec. Satir

Živela industrializacija
V Žabji vasi so zgradili tovarno. Da, pravo tovarno. Ne kakšno izkorišče-

valsko ali pa ekonomsko neutemeljeno, niti ne administrativno. Ne, tovarno,
ki jo je spočela Ijudska volja, tovarno, ki jo je zgradilo Ijudstvo.

Kako je prišlo do tega, da je v Žabji vasi zrasla mogočna tovarna zobo-
trebcev?

Na nekem vaškem zborovanju je župan dal predlog, da se mora žabja
vas nujno industrializirati, kajti le v popolni industrializaciji je bodočnost
naših vasi Predlog je bil soglasno sprejet, kajti prišel je iz ust župana, ki ga je
postavilo ljudstvo, in če je župana postavilo ljvdstvo, je bil župan potemtakem
skoraj Ijudstvo, in če je on kaj rekei. je bilo skoraj tako, kot če bi to reklo
ljudstvo. Bil je tisto res slovesen dan, ko se je odločala nadaljnja usoda žabje
vasi. Po končanem govoru je zalilo srca vaščanov neko notranje radostno ga-
notje, in ko so belo oblečene dekiice izročile županu šopke, ko jih je ta prisrčno
pritisnil na srce, je redko katero oko ostalo suho.

Nato so začeli graditi tovarno. Garali so od jutra do večera. Gradnje je
vodil kot strokovnjak za visoke gradnje vaški mežnar, pa tudi druga strokovna
mesta so bila zasedena, saj je imel župan dokaj obilno sorodstvo. Vse je po-
tekalo po načrtih.

Vse v redu, boste rekli, toda kje so vaščani dobili sredstva za tako odgo-
vorno gradnjo? Precej preprosto.

V sosednjib Butalah so namreč živeli še brihtnejši Butalci, ki so v svoji
vasi ustanovili posebno banko za razvoj nerazvitih področij, od katere so si
v bližnji bodočnosti obetaii mnogo dobička, ko bi si njihovi upniki opomogli
in prišli na zeleno vejo. Tako jo je nekega dne žabjevaški župan kar osebno
mahnil v Butale, kjer so mu dali takoj na roko toliko in toliko milijonov, po-
sebno še, ko jim je razlagal, kakšne perspektive ima žabja vas.

Ko je bila tovarna zgrajena do približno polovice, je zmanjkalo denarja.
Sicer je imel župan res že kakšen ducat wikendov tu in tam, nov mercedes in
tako dalje, toda to s tem sploh nima nobene zveze, pa tudi če bi jo imelo, se
je vse to zgadilo po volji ljndstva, ki se je svojemu velikemu možu moralo na
nek način oddolžiti. Odpeljal se je torej znova k Butalcem, toda, pazite, odpe-
ljal, in to je bistveno, kajti Butalcem se je vse to začenjalo počasi zdeti sum-
ljivo. Toda župan je zopet pokazal svoje govorniške sposobnosti ter se s polno
malho vrnil domov.

Nepravično bi bUo, če bi sedaj zgodbo nadaljevali v istem stilu, namreč,
da je denar izginjal in izginjal v županovem žepu, medtem ko je tovarna še
nadalje ostajala nedograjena. Ne, nasprotno, tovarna je bila nekoč zgrajena.
Toda, tovariši, naravno je, da so se pojavile v začetku tudi neke nepredvidene
napake in pomanjkljivosti, toda to se večkrat dogaja. Zobotrebci, ki so prihajali
s tekočega traku so bili zelo podobni vžigalicam, kar je pomenilo, da je treba
pristopiti k temeljiti rekonstrukciji. Zar.jo pa je bil seveda potreben nov denar.

Tokrat je župan odšel v Butale peš, čeprav je imel v garažah nove vile kar
tri avtomobile. Ko so y butalski banki videli, kako pomilovanja vreden je, so
mu takoj nakazali novih kreditov. Bankirje je še potolaži] s prvimi proizvod-
nimi uspehi nove tovarne.

Z novimi investicijami podprta tovarna je končno stekla. Najnovejši stroji
so bili res samo polovično izkoriščeni, zato pa je bil tudi proces prekvalifikacije
kmetov v delavce toliko težji in dolgotrajnejši. V času tega procesa je šel
župan vsaj še pctkrat v butalsko banko.

In danes je žabja vas industrijski center. Tovarna zobotrebcev se je afir-
mirala tudi že v tujini. Sicer jiii v tujino prodaja res za polovično ceno, toda
prvi uspehi so tu. Tovarna je baje nerentabilna, njeni proizvodni stroški daleč
presegajo dohodke, toda če zmanjka denarja, gre župan v Butale, kjer je reden
gost. Baje je navezal stike tudi z drupimi bankami, toda to ni bistveno. Vse je
v redu, žabja vas ima najviši! standard v okolici, čeprav tovarna dela !e v eni
izmeni, 5 dni na t&den po 5 ur na dan.

—Pepi

N A M E S T O V E N C A
časopisni oglas: »Namesto venca na grob pokojnega tovariša tega

in tega je podjetje »to in to« poklonilo« dobrodelnemu društvu tri tisoč
dinarjev«.

Zelo spodbudno za ostala podjetja in organizacije, v katerih vcdilni
še nimajo tako lepib navad.

Bralci časopisa si brišejo solze in si mislijo: »Nežna pozornost po-
kojnikovih prijateljev in tovarišev ni ugasnila niti s pokojnikovim zad-
njim dUiom. Spremlja ga še v onostranstvo.«

Edina, ki naju moti dobrodelnost takšne vrste, sva vrtnarstvo pogreb-
nega zavoda in jaz. Na račun najnežnejših človeških čustev je vrtnarstvo
pogrebnega zavoda prišlo ob svoj upravičeni zaslužek, jaz pa sem odkril
še eno zvito potezo dobrih ljudi. K dobrodelnosti jih namreč spodbuja
preprosta gospodarska računica.

Denimo, da kolikor toliko spodoben venec stane 9000 dnarjev. Vsota,
ki 30 je podjetje darovalo, pa znaša tri tisoč dinarjev. Podjetje si je na
ta način prihranilo 6000 din (z besedo: šest tisoč dinarjev).

Peter Baloh

ZAMRZNJENE CENE

— Na pomoč . . . Inšpekcija...
— Ne deri se. Inšpekcija vendar ne more pomagati. Samo kontrolira. Pre-
ostane še to. da se naučimo moliti.

20 LET OSVOBODITVE

— Zakaj je pa vsaka druga številka nagnjena? Je letošnje leto tako majavo?
Smo pred dvajsetimi Ieti stali na trdnejših nogah?

— Kje neki. To pomeni, da smo tako napredovali, da se lahko dandanes vsak
drugi nasloni in počiva, medtem ko ostali delajo.

SPENT

-— Kaj misliš, kdo bo zmagal?
— Brez dvoma Kitajci. Saj vidiš, da igrajo z izrednim političnim posluhom. Na-

mesto žogice vidijo Cangkajšekovo glavo.



ARHITEKTURA - PET LET
V Beogradu je bilo končano posvetovanje študentov arhitekture iz vse Jugoslavije,

na katerem so bili prisotnj študentski predstavniki vseh jugoslovanskih fakultet z»
arhitekturo. Razpravljali so o vprašanjih, ki so največjega pomena za vse študente
arhitekture. -

Ko so govorili o liku sodobnega arhitekta, so poudarili, da je njegova naloga
usklajcvanje funkcije, forme in konstrukcije, njegov proces projektiranja pa mora iti
od analize do sinteze. Kreatorja naj tvori arhitekt risar, projektant in urbanist, realiza-
torja pa izvajalec, statičar in konstruktor.

Osrednja tema posvetovanja je bila reforma študija arhitekture, saj dosedanji
način ne vodi nikamor. Sklenili so, naj se študij podaljša na pet let s tem, da bi bil
poudarek pouka v prvih treh letnikih na tehničnih predmetih, v četrtem in petem let-
niku pa bi se poučevali strokovni projektantski predmeti in temeljni pouk. Pomemben
je predlog, da bi osnovne usmeritve tega študija uvedli šele na tretji stopnji, medtem
ko bi bil diplomant druge stopnje sploŠni strokovnjak za vse usmeritve. Zahtevo po
podaljšanju študija so utemeljili med drugim s predlogom, da bi se en semester po-
svetili praksi v proizvodnji, kjer bi se študentje seznanili s proizvodnjo in delavskim
samoupravljanjem. Poxik si zamišljamo z osemurnim delom v proizvodnji, obenem pa
bi ta čas študentje lahko izkoristili za opravljanje izpitov.

Vsi ti in še drugi sklepi tega posvetovanja pomenijo pomembno prelomnico v
procesu ustvarjanja novega tipa študija arhitekture, zato so poudarili, da morajo
vložiti vse sile, da sklepi ne bodo ostali le pri besedah.

ENOLETNI ABSOLVENTSKI STAŽ
NA GRADBENEM ODDELKU

13. aprila so zborovali študentje grad-
benega oddelka. Udeležba študentov in
profesorjev je bila precejšnja. Njihova
razprava je zajela nekatera bistvena vpra-
šanja stopenjskega študija na tem oddel-
ku in dala zanimive poglede na počit-
niško prakso študentov ter na sistem šti-
pendiranja. Zbor je sklenil, da bodo skle-
pe formulirali iz zapisnika, sprejeli pa
jih bodo na redni skupščini ZŠJ na grad-
benem oddelku. Izvolili so tudi delegate
za univerzitetno skupščino ZŠJ, ki bo 24.
t. m. in kjer bodo razpravljali o študij-
skih vprašanjih na ljubljanski univerzi.

V uvodni diskusiji so ugotovili, da je
težko organizirati zaključeno prvo stop-
njo in pri tem dati študentom, ki nada-
ljujejo s študijem, dovolj teoretičnih
osnov v tem času. Zavzeli so stališče.
da bi bilo umestno uvesti vzporeden štu-
dij za prvo stopnjo in za neprekinjen
študij za prvo stopnjo in za neprekinjen
študij v štirih letih. Vendar so se vpra-
šali, ali je smiselno ob delu mariborskih
višjih šol, prvo stopnjo imeti še naprej,
ker se je pokazalo, da je doslej šlo zelo
malo študentov po prvi stopnji v prakso.

Ob tej novi shemi študija gradbeništva
pa so nakazali, da ni rešeno vprašanje,
kako naj mariborski diplomantje nada-
ljujejo študij v Ljubljani. Veliko so tudi
govorili o podaljšanju študija z osem na
devet semestrov. Kot vzrok temu so na-
vedli veliko študijsko obremenitev v zad-
njih dveh letnikih (v četrtem letniku
imajo 34 ur), ki bi se z dodatkom enega
semestra bolj smiselno porazdelila, čeprav
bi se celotno število ur povečalo na pri-
bližno 5 odstotkov. Zdelo se jim je tudi
smiselno, da bi uvedli tuj jezik, ki pa v
tem povečanju ur ni zajet. S tem bi olaj-
šali študentu opravljene diplome zara-
di več časa za sprotno študiranje, zaradi
bolj izbrane snovi pri predavanjih in va-
jah) in skrajšali povprečno trajanje študi-
ja na gradbenem oddelku, ki je sedaj več
kot šest let. Ko so to analizirali, so raz-
glašali, da je absolventski staž šestih me-
secev prekratek in bi ga bilo treba po-
daljšati na eno leto, kot so to predlagali
v osnutku statuta fakultete, kar pa se pri
usklajanju statutov fakultet ne upošteva
brez zadostnih argumentov. Ker diplomira
v šestih mesecih le približno -10 odstot-

DEVIZNA AVTOVZAJEMNOST

avtotehna servis

— Kako da je v Ljubljani toliko tujih vozil?
— Ker jih petkrat prej dobiš kot Zastavo. Deviz imamo na pretek,
kot država sicer ne, zato pa kot posamezniki. Na posameznikih pa, kot
pravimo, država sloni.

kov absolventov in ker študentje izgube
po tem času vse socialne ugodnosti,
se morajo zaposliti in obenem delati di-
plomo. Iz tega vidimo, da je tak staž
daleč od realnega stanja na fakulteti ozi-
roma na oddelku. Zbor ni našel vseh ar-
gumentov, da bi lahko zagovarjal enoletni
staž in bodo o tem spregovorili na skup-
ščini študentov. Možnost za podaljšanje
študija so videli v srednji šoli, česar pa
niso bolj precizirali. Ugotovili so, da
nadaljnji kvalitetni napredek študija na
gradbenem oddelku ni mogoč brez primer-
nega povečanja števila asistentov, ki jih je
le pet, in tudi števila predavateljev.

Živahno je bilo razglabljanje o smi-
slu počitniških praks. Doslej se je doga-
jalo, da so neka podjetja zaposlila prak-
tikante na takih mestih, kjer smislu prakse
ni bilo zadovoljeno. Rešitve so iskali v
okviru fakultete, kjer naj se pripravi-
program počitniških praks in kjer se d o
ločijo podjetja, ki se jim take prakse lah-

ko zaupajo. Kot izbiro temu so postavili,
da bi prakse ukinili; diplomant pa naj bi
šel, ko pride v podjetje, skozi vse faze
dela. Med študijem pa naj bi prakse na-
domestile smiselno izbrane stfokovne eks-
kurzije.

Študentje gradbeništva so ugotavljali,
da štipendijska politika gospodarskih or-
ganizacij ne zagotavlja pravilnega dodelje-
vanja štipendij, ki so še socialna podpo-
ra, tako da posamezni primeri podelitve
povzroče burne razprave. Rešitev se je
iskala v centralnem organu univerze, ki
naj skrbi za pravilno podeljevanje štipen-
dij. Vendar bi se tako podeljevanje že
močno vmešaio v kompetence gospodar-
skih organizacij. Zato je rešitev v repu-
bliškem zakonu, ki naj predpiše pogoje,
katerim mora ustrezati prosilec in da da
univerzitetni morganom možnost povratne-
ga vpliva na podeljevanje.

Cveto Pohar

BRUCOVANJE - EDIIMA DEJAVMOST
ŠTUDENTSKEGA KLUBA V LAŠKEM?

Laški pokrajinski šbudenski klub je
priredil brucovanje, na katerem je sprejel
med svoje člane dvanajst novih študentov.
Akademski ples prireja klub vsako leto
po navadi že v začetku feruarja. Zaradi
organizacijskih težav in omejenega časa
študentov, ki so sestavljaii organizacijsko
skupino, pa je ta edina elitna plesna pri-
redifcev v mestu zakasnila skoro za mesec
dni. Kljub temu je treba poudariti, da je
prireditev z organizacijske strani uspela.
Klubu namreč ne gre toliko za samo bru-
oovanijie kot tako, se pravi, za sprejem
brucov in za finančni uspeh (ki ga ni),
ampak teži za tem, da ostane to vsako-
letna elitna kulturna prireditev brez izgre-
dov, pijančevanj. nepovabljenih razgraijaŠ-
teih »gostov« in podobnih izpadov, kl bi
sprevrgli prireditev v navadno »gasilsko
veselico«. Vstop je bii, kot vsako leto,
mogoe izMLjučno le z vabili, ki so bila
razdeljena nekaj dni prej med prebivalce
domače občine. Vse do konoa je ples
ostal na tem želenem nivoju

Program prireditve je bil zanimiv,
skratka. brucovanje je uspedo, vendar sa-
mo, če ga gledamo oddvojeno. Takoj pa,
ko ga primerjamo s programi prejšnjih
let, lahko že kar s preteklim letom, mo-
ramo na žalost ugotoviti, da je nazadoval.
V programu so sicer bile številne novitete,
za katerimi težijo vsako leto laški študent-
je. V njem je bila zajeta kulturno-ekonom-
sko-politična problematika občine v zani-
fci, kar predstavlja ponavadi osnovo pro-
grama. Vendar so ljudje v programu po-
grešali ono izvirnost humoristične oblike
izrazov m pestrosti vprašanj, ki je od!i-
kovala brucovanje pred letom dni, še bolj
pa pred dvemi leti. Bomo tudi za to
prireditev čez nekaj let morali priznati,
da y bistvu (to se pravi v programu) na-
zadutje — tako kot nasploh kulturno živ-
Ijenje v občini? Mogoče pa je to le odraz
trenutne težke situacije (splošno v občini
all konkretno v klubu)?

Emil Špec

PRIPIS: Sicer zelo lepo in prav, da po-
krajinski klubi prirejajo za svoje člane
čim bolj slovesen sprejem. Toda zdl se.
da bodo ti člani prav kmalu razočarani,
če bo vsa dejavnost ostala samo v okviru
družabnega šivljenja. Dejstvo pa je, da ve-
čMa klubov životari od brucovcmja do
brucovanja. Res, vmes so sredstva, ki jih
vsem klubom primanjkuje, toda obstaja
niz dejavnosti, za katere sredstva niso
ravno osnovni problem. Mislim, da bi ko-
lega iz Laškega napravil precej bolje, če
bi odkrito spregovoril o težavah, s kate-
rimi se klub bori o njegovem vključeva.
nju v družbeno ekonomsko strukturo svo-
je občine, saj sam pravi, da delo v klubu
nazaduje. Verjetno pa se ne bomo mogli
strinjati z mnenjem, da so težave samo
trenutne.

Vprašujemo se, če nl vmes nezainteresi-
ranost štndentov za družbeno iivljenje in
s čim je pogojena?

NE BOJ ZA NASLOVE
V Sarajevu je bil pred dnevi končan

peti sestanek koordinacijskega odbora štu-
dentov medicine in stomatologije Jugosla-
vije. Na sestanku, ki so se ga udeležili
vodilni predstavnik študentskih organi-
zacij iz vseh fakultet, so v treh dneh raz-
pravljali o vseh aktualnejših problemih
medicinskega in stomatološkega študija.
Kljub mnogim problemom pa so največ
govorili o problemu diplom diplomantom,
o problemih pouka, izrednega študija in
reformi visokošolstva.

Pretekli sta že več kot dve leti, odkar
je bila izdana zadnja diploma diploman-
tom medicinske fakultete. študentje kon-
čujejo, diplom pa niti ne tiskajo več. Si-
tuacija postaja vedno bolj nevzdržna,
vprašanje znanega zakona še vedno ni
dokončno rešeno. Javnost je celo večkrat
napačno informirana, češ, da so edino
študentje tisti, ki ne marajo diplom in se

trmasto bore za naslove doktorjev. Ponov-
no so poudarili, da temu ni tako, da pa
bodo morali storiti vse potrebno, da se
situacija uredi v skladu z zakonskimi
predpisi, zakon pa naj velja za vse naše
študente. V ta namen so storili tudi vse
potrebno.

Verjetno je najvažnejši sklep tega se-
stanka formiranje skupnega odbora zveze
študentov vseh medicinskih in stomato
loških fakultet, ki bo imel prvo leto svoj
sedež v Zagrebu. Potrebo po takšnem
skupnem telesu, ki bo koordiniralo delo
vseh študentskih organizacij, je bilo ču-
titi že dalj časa V začetku bodo največ-
je naloge tega odbora: organizacijska utr-
ditev, spremljanje strokovne problemati-
ke, vprašanje družbenega življenja medi-
cincev in stomatologov in pa vodenje jugo-
slovanskega odbora za izmenjavo študen-
tov v času počitniških praks. Odbor bo
delal v sklopu centralnega odbora zveze
študentov Jugoslavije.

V razpravi o izrednem študiju so skle-
nili, da je izredni študij sicer koristen in
potreben, vendar mu v sedanjih pogojih
pouka, pri sedanjih kapacitetah in kadrih
ne more biti mesta. Predlogov za izboljša-
nje je bilo več, osnovno vodilo pa naj bi
bilo, da morajo biti obveze izrednih in
rednih študentov enake. Ta problem je
še bolj problematičen zato, ker ima vsaka
fakulteta organiziran izredni študij na svoj
način.

Razprava o reformi visokošolskega si-
stema je jasno pokazala, da je prvi korak
k izboljšanju sedanjega stanja v uskladit-
vi učnih programov posameznih medicin;
skih in stomatoloških fakultet. V nobeni
vrsti študija ne obstajajo namreč tako ve-
like razlike v študijskih programih različ-
nih fakultet, kar je prav gotovo posledica
teženj, da si vsaka fakulteta ustvari svoj
tip reforme. Ker pa je dovolj eksperimen-
tov, saj s tem trpi študent in vsa družba,
je povsem na mesttf sklep, da je, in mora
biti, naslednja faza reforme, da najde
tip, ki bo najbolj ustrezal, temu pa naj
prilagodi tudi ostale sisteme.

Ceprav je bil to že peti sestanek tega
koordinacijskega telesa^ menimo, da je
prvi, ki je pokazal, da so si končno vsi štu-
dentje medicine in stomatologije edini
pri reševanju največjih problemov tega

študija, zato je bil verjetno optimizem,
ki je vel iz zaključne besede sestanka, p o
vsem na mestu. S. Rutar

ŠOET TtDI \1FI)
MARIBORSKIMI

ŠTUDENTI
Te dni so se mudili v Mariboru pred-

stavniki šOLT-a iz Ljubljane z enim edi-
nim namenom, da oživijo te dejavnosti
tudi med mariborskimi študenti. V raz-
govorih je prišlo do določenega napredka.
Izkazalo se je, da so za foto-kino in av-
tomoto dejavnost podani vsi pogoji. Na
višji tehniški šoli bodo že v kratkem
ustanovili »Foto klub«, ki naj bi se v
kratkem razrasel v širšo obliko dejavno-
sti, z izgraditvijo nove zgradbe VTŠ bo
možno dobiti nekaj prostorov, ki bodo
lahko uspešno služili nekaterim dejavno-
stim šOLT-a. Za avto-moto dejavnost je
tudi precejšnje zanimanje, vendar se tu
nehote srečajo s finančnim problemom;
nabaviti bi namreč morali avtomobil,
kar pa je trenutno še nemogoče. Za se-
daj bodo lahko organizirali le tečaje za
voznike A in B kategorije. Kljub temu
pa upajo, da bodo zaživele tudi ostale de-
javnosti, posebno še, če bodo naleteli na
potrebno razumevanje šolskih uprav in
če bodo stiki z zvezo SOLT iz Ljubljane
trajnejši in globlji. J. M.
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,,PROJEKT
- NIZKE GRADNJE"

Ljubljana, Parmova 33/111, Telefon 312̂ )29

izVršuje projektne naloge za: ceste,
mostove, vodovode, kanalizacije,
hidrocentrale, melioracsije, regulacije,
pristaniške zgradbe, visoke zgradbe.
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